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Ahıskalı Türklerden 
Azerbaycan’a 

destek
Azerbaycan’ın ülkenin anayasal bütün-

lüğünün tesis edilmesi için Karabağ’da 
başlattığı terörle mücadele operasyonuna 
Dünya Ahıskalı Türkleri Birliği'nden (DA-
TÜB) destek geldi.

Türkiye merkezli olarak dünyanın 9 ülkesinde faaliyet gösteren DATÜB’ün 
Genel Başkanı Ziyatdin Kassanov tarafından yapılan açıklamada, “Azer-
baycan tarafından Karabağ’da bulunan terör unsurlarına karşı gerçekleşen 
operasyonda biz Ahıskalı Türkler olarak Azerbaycanlı kardeşlerimizin ya-
nındayız. Karabağ Azerbaycan toprağıdır. Yine terör saldırısı nedeniyle şehit 
olan kardeşlerimize rahmet diliyoruz.’’ ifadelerine yer verildi.

Президент Касым-Жомарт Токаев выступил на общих 
дебатах в рамках 78-й сессии Генеральной Ассамблеи ООН

Президент Казахстана Касым-Жомарт Токаев принял 
участие в V  Консультативной встрече глав государств 
Центральной Азии

“Amacımız, dünya barışına ve refahına mümkün 
olan en büyük katkıyı sunmaktır”

Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, New York’ta 
Ahıska Türkleri ile bir 

araya geldi
Birleşmiş Milletler (BM) 78. Genel 

Kurulu nedeniyle Amerika Birleşik 
Devletleri’nin (ABD) New York şeh-
rinde bulunan Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan, Ahıska Türkleri ile 
Türkevi’nde bir araya geldi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, burada-
ki konuşmasında, kabulün yapıldığı 
binanın, adından da anlaşılacağı üzere 
tüm Türklerin evi olduğunu söyledi.

DATÜB  Dünya 
Türk İş Konseyi 10. 
Kurultayı’na katıldı

DATÜB’den T.C. Almatı 
Başkonsolosuna hayırlı 

olsun ziyareti

РАЗВИВАЮТСЯ 
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3 сентября на 
85-м году жизни 
ушел из жизни ува-
жаемый аксакал 
Дурсунов Ширин 
Бинали оглы.  Он 
был отцом пятерых 
детей, дедушкой 15 
внуков и 26 правну-
ков.  Прожил дол-
гую и достойную 
жизнь. Приносим 
глубокие соболез-
нования семье и 
близким в связи с 
его безвременной 
кончиной. Пусть 
Аллах дарует ему райские сады. 

Аллах рахмат ейласин…

Республиканский турецкий 
этнокультурный центр «Ахыска»

10-бет
Алматы 
облысында  
1500-ден астам 
жас әскер 
қатарына 
қабылданды 

12-бет
11-бет
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Выступая с главной междуна-
родной трибуны, лидер Ка-
захстана заявил, что сегодня 

человечество сталкивается с невидан-
ными прежде колоссальными сдвига-
ми и вступает в очередной период гео-
политического противостояния.

– Суть угрозы исходит из одно-
временной эрозии основополагающих 
принципов международного права, во-
площенных в Уставе ООН. Разруше-
ние этих столпов ложится все более 
тяжелым бременем на существующую 
систему международных отношений и 
порождает конфронтацию. Практика 
несоблюдения, приостановки и выхода 
из ключевых международных правовых 
документов вызывает крайнюю озабо-
ченность, поскольку может привести 
к точке невозврата. Такая ситуация 
нарушает работу торговой системы, 
ослабляет цепочки поставок, которые 
являются двигателем экономики, а так-
же наносит ущерб продовольственной 
безопасности и ускоряет инфляцию. 
Сложившиеся негативные тенденции 
еще более усугубляют страдания лю-
дей. 108 млн человек являются вы-
нужденными переселенцами, более 1 
млрд живут в нищете, 2 млрд не име-
ют доступа к основным лекарственным 
средствам. Конечным результатом 
может стать потеря человечеством 
уверенности в стабильном развитии 
мира в будущем. Молодое поколение 
больше не верит, что мир, который они 
унаследуют, будет лучше. Поэтому Ка-
захстан считает необходимым вновь 
заявить о своей непоколебимой при-
верженности принципам Устава ООН, 
– подчеркнул Президент.

По его словам, собравшиеся на сес-
сию Генеральной Ассамблеи ООН ли-
деры несут ответственность за судьбу 
и будущее человечества.

– Диалог – это единственный 
способ создать благоприятную среду, 
позволяющую достичь согласия по 
новым принципам и нормам. Несмо-
тря на все предпринимаемые усилия, 
конфликты продолжаются во многих 
регионах мира. Мы призываем все 
стороны искать дипломатическое ре-
шение конфликтов на основе Устава 
ООН и общепризнанных норм между-
народного права. В этой связи Казах-
стан высоко оценивает все усилия и 
планы, предлагаемые различными го-
сударствами и группами стран в под-
держку политического урегулирования 
украинского кризиса. В разрешении 
международных споров всегда долж-
ны преобладать дипломатия и диалог. 
Поэтому мы должны сообща прило-
жить максимум усилий для стабили-
зации единственной существующей 
системы глобальных институтов, – от-
метил Касым-Жомарт Токаев.

Наряду с этим Глава государства 
высказал мнение, что без всеобъем-
лющей реформы Совета Безопасно-
сти не удастся справиться с этими вы-
зовами.

– Глубоко убежден, что голоса 
«средних держав» и всех развиваю-
щихся стран в Совете должны быть 
усилены и четко услышаны. Посколь-
ку Совет Безопасности, по-видимому, 
не в состоянии выйти из тупика, он 
должен стать более представитель-
ным, чтобы другие страны, включая 
Казахстан, могли играть более значи-
тельную роль в поддержании мира и 

безопасности. В нашем регионе расту-
щая активность стран-участниц стала 
позитивным фактором в превращении 
Совещания по взаимодействию и ме-
рам доверия в Азии в полноценную 
международную организацию, способ-
ную внести вклад в посредничество и 
миротворчество на континенте. Ана-
логичным образом Казахстан как дей-
ствующий председатель Шанхайской 
организации сотрудничества выдви-
нул Инициативу о мировом единстве 
за справедливый мир и согласие. Эта 
инициатива, к которой мы приглашаем 
вас присоединиться, включает в себя 
новую парадигму безопасности, спра-
ведливую экономическую среду и чи-
стую планету. Открытый диалог между 
Глобальным Югом и Глобальным Се-
вером является его центральным пун-
ктом, – сказал Президент Казахстана.

Касым-Жомарт Токаев указал, что 
из всех вызовов, с которыми сталки-
вается человечество, пожалуй, самым 
разрушительным является угроза при-
менения ядерного оружия. 30 лет на-
зад Казахстан добровольно отказался 
от четвертого по величине унаследо-
ванного ядерного арсенала. 

– Именно поэтому логика ядер-
ной повестки дня должна быть пере-
смотрена. Только взаимное доверие 
и сотрудничество между ядерными 
державами на пути к миру, свободно-
му от ядерного оружия, могут обеспе-
чить глобальную стабильность. В этой 
связи Казахстан заявляет о своей не-
изменной приверженности Договору о 
запрещении ядерного оружия. Мы под-
держиваем развитие новых механиз-
мов в области разоружения и нерас-
пространения. Стратегический план 
полного отказа от ядерного оружия к 
2045 году вполне может стать самым 
значительным вкладом нынешнего по-
коления лидеров в обеспечение гло-
бальной безопасности, – заявил ли-
дер Казахстана.

Глава государства напомнил, что 
COVID-19 продемонстрировал нашу 
уязвимость перед будущими биологи-
ческими рисками и угрозами. В связи с 
этим Казахстан обратился к Генераль-
ному секретарю и Председателю дан-
ной Ассамблеи с призывом запустить 
процесс создания Международного 
агентства по биологической безопас-
ности.

– Мы приветствуем «Новую по-
вестку дня для мира» Генерального 
секретаря. Этот стратегический доку-
мент должен противостоять вакууму 

доверия и растущей враждебности в 
мире. На предстоящем в следующем 
году Саммите будущего Казахстан 
будет играть конструктивную и под-
держивающую роль в принятии Пак-
та будущего. Но поиск мира – это не 
только запрет оружия или подписание 
деклараций. Ключевую роль в форми-
ровании культуры мира играет межре-
лигиозный и межконфессиональный 
диалог. Поэтому мы обеспокоены не-
давними актами глубокого неуваже-
ния к священным книгам. Подобные 
варварские действия в отношении 
Ислама или любой другой религии не 
могут быть восприняты как выражение 
свободы, свободы слова и демокра-
тии. Все священные книги, включая 
Коран, заслуживают правовой защи-
ты от вандализма. Наконец, культура 
мира может быть основана только на 

принципах единства в многообразии 
и взаимного уважения. Поэтому я гор-
жусь значимой ролью Съезда лидеров 
мировых и традиционных религий, 
проводимого в Астане, – подчеркнул 
Президент.

Касым-Жомарт Токаев заявил, 
что Казахстан – миролюбивое госу-
дарство, которое отстаивает свои на-
циональные интересы и находится в 
постоянном поиске мирного решения 
международных проблем.

– Независимость, территориаль-
ная целостность и суверенитет – 
основные принципы, которыми мой на-
род будет руководствоваться и сейчас, 
и в будущем. Мы будем продолжать 
сотрудничество с нашими основными 
союзниками по всем стратегическим 
вопросам, – отметил Глава государ-
ства.

Лидер Казахстана акцентировал 
внимание на необходимости новых 
оценок, которые позволит решить на-
сущные глобальные экономические 
проблемы, обеспечивая при этом пра-
во на развитие.

– Для этого нам необходима откры-
тая, прозрачная и инклюзивная много-
сторонняя торговая система, основан-
ная на принципах и правилах ВТО. 
Нам также необходимо подумать о 
совершенствовании системы глобаль-
ной продовольственной безопасности. 
В прошлом году почти 10% населения 
Земли столкнулось с проблемой го-
лода. Следует активизировать добро-
вольный обмен информацией о продо-
вольственной безопасности, включая 
объемы производства, а также экспор-
та и импорта продовольственных това-

ров. Мы должны совместно обеспечить 
прозрачный мониторинг финансирова-
ния международным сообществом мер 
реагирования на продовольственные 
кризисы. Казахстан готов выступить в 
качестве регионального хаба поставок 
продовольствия. Для этого у нас есть 
все необходимые ресурсы, инфра-
структура и логистика. Казахстан уже 
является надежным звеном, через ко-
торое проходит около 80% сухопутных 
транзитных перевозок между Азией и 
Европой. Транскаспийский междуна-
родный транспортный маршрут – так 
называемый «Средний коридор» – 
может значительно укрепить взаимо-
действие между Востоком и Западом. 
Этот маршрут позволит увеличить 
темпы торговли между важнейшими 
рынками, сократив почти вдвое вре-
мя, необходимое для транспортировки 
грузов морским путем, – предложил 
Касым-Жомарт Токаев.

Значительное внимание в высту-
плении было уделено проблеме изме-
нения климата.

– Даже если мы успешно ограни-
чим повышение глобальной темпе-
ратуры до 1,5 градусов к 2030 году, 
что выглядит все менее вероятным, 
в Центральной Азии мы столкнемся 
с повышением температуры на 2-2,5 
градуса. Несмотря на долгий путь, 
пройденный Парижским соглашением 
по климату, мы все должны сохранять 
приверженность безуглеродному бу-
дущему. Климатическая повестка дня 
не должна использоваться для введе-
ния мер, ограничивающих торговое и 
инвестиционное сотрудничество. Вме-
сто этого мы должны сосредоточиться 
на позитивных изменениях, таких как 
Позитивные меры по борьбе с изме-
нением климата, определенные ООН, 
включая инвестиции в создание «зе-
леных» рабочих мест, прекращение 
субсидирования использования ис-
копаемых видов топлива и обеспече-
ние справедливости, инклюзивности 
и участия женщин во всех климатиче-
ских действиях на различных уровнях. 
Однако без должного финансирования 
амбициозные планы по борьбе с изме-
нением климата останутся нереализо-
ванными, – сказал Президент.

Казахстанской стороной предложе-
но запустить в нашей стране програм-
му Партнерства по справедливому 
энергетическому переходу (Just Energy 
Transition Partnership). Глава нашего 
государства считает, что постепенный, 
устойчивый и социально ответствен-
ный переход от использования угля 
стал бы большим преимуществом для 
достижения глобальных целей в обла-
сти изменения климата.

– Инициатива Казахстана по от-
крытию в Алматы Проектного офиса 
для Центральной Азии по изменению 
климата и зеленой энергетике может 
способствовать решению этих вопро-
сов. Мы с нетерпением ждем прове-
дения в Казахстане в 2026 году Регио-
нального климатического саммита под 
эгидой ООН, – сообщил лидер Казах-
стана.

В выступлении было подчеркнуто, 
что в Центральной Азии нехватка воды 
создает серьезные экономические и 
другие вызовы в бассейнах трансгра-
ничных рек. Подобная ситуация будет 
наблюдаться во всем мире: к 2040 году 
глобальный спрос на воду может пре-
высить предложение на 40%.

– Мы должны объединить полити-
ческую волю и экономические ресур-

Президент Касым-Жомарт Токаев выступил 
на общих дебатах в рамках 78-й сессии 

Генеральной Ассамблеи ООН
Центральным событием визита Главы государства в Нью-Йорк стало его участие в 

Общих дебатах 78-й сессии Генеральной Ассамблеи ООН.
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– Последовательно расширяется 
взаимовыгодное торгово-экономическое 
сотрудничество. Активизировались кон-
такты между бизнесом, растет количе-
ство совместных предприятий. Крупные 
региональные проекты приносят не 
только ощутимую взаимную пользу, но 
и меняют всю конфигурацию экономики 
Центральной Азии. За последние пять 
лет внутрирегиональный товарооборот 
вырос на более чем 80%, составив 10,6 
миллиарда долларов, – считает Прези-
дент.

Как подчеркнул Касым-Жомарт То-
каев, Центральная Азия становится 
пространством новых экономических 
возможностей в торговле, инвестициях, 
бизнесе, науке и инновациях.

– Скорее всего, ближайшее десяти-
летие станет определяющим для нашего 
региона, и только от нас самих зависит, 
насколько эффективно мы воспользуем-
ся этим историческим шансом. Приори-
тетной задачей в этом плане является 
максимальное задействование наших 
экономических возможностей, нашего 
потенциала, – отметил лидер Казахста-
на.

Как полагает Глава государства, пре-
жде всего следует последовательно на-
ращивать торговые потоки между стра-
нами Центральной Азии.

– У наших стран имеется шанс в 
ближайшей перспективе довести вза-
имный товарооборот до 15 миллиардов 
долларов. Для этого важно устранять 
существующие барьеры, уйти от избы-
точного протекционизма, создать транс-
парентные и стабильные условия тор-
говли, – сказал Касым-Жомарт Токаев.

По его мнению, страны региона могут 
на взаимовыгодной основе заместить 
друг для друга многие виды импорти-
руемой продукции. В частности, речь 
идет о товарах сельскохозяйственной 
и строительной отрасли, химической и 
текстильной промышленности.

– Приоритетной задачей является 
увеличение экспорта за счет расшире-
ния торговой номенклатуры. Казахстан 
мог бы нарастить свой экспорт в страны 
региона по 175 несырьевым товарным 
позициям, – заявил Президент.

По его словам, основным локомо-
тивом в расширении торгового оборо-
та должны выступить деловые круги 
стран.

– Для налаживания прямых связей 
между хозяйствующими субъектами 
предлагаем создать единую электрон-
ную базу товаропроизводителей, к при-
меру, в рамках портала Central Asia 
Gateway, – сказал лидер нашей стра-
ны.

Кроме того, Касым-Жомарт Токаев 
предложил разработать План действий 
по развитию промышленной коопе-

рации государств Центральной Азии, 
направленный на формирование зам-
кнутого цикла производства отдельных 
видов товаров с перспективой экспорта 
на рынки третьих стран.

Затем Президент остановился на 
вопросах полноценной реализации 
транспортно-логистического потенциа-
ла стран региона.

– На текущем этапе особую роль 
играет Транскаспийский международ-
ный транспортный маршрут. В средне-
срочной перспективе объемы перевозок 
по данному коридору могут быть увели-
чены в пять раз. Мы намерены плано-
мерно повышать его пропускную спо-
собность путем внедрения цифровых 
решений и модернизации инфраструк-
туры. Приветствуем готовность стран 
Центральной Азии к участию в проектах 
по развитию этого коридора, – заявил 
Глава государства.

Далее он проинформировал о 
ключевых проектах нашей страны в 
транспортно-логистической сфере.

– На базе порта Актау планируем 
создать контейнерный хаб с привле-
чением ведущих мировых операторов. 
Для нас крайне важно продолжать со-
вместную с братскими государства-
ми работу по дальнейшему развитию 
транспортно-логистической инфра-
структуры для устранения так называ-
емых узких мест, сдерживающих вну-
трирегиональную торговлю. Казахстан 
нацелен на ускоренную реализацию 
ряда крупных проектов, которые будут 
способствовать расширению экономи-
ческих связей с ближайшими партне-
рами. Речь идет о железнодорожных 
проектах Достык – Мойынты, Бахты 
– Аягоз, Дарбаза – Мактаарал, а так-
же автомобильной дороге Жанаозен 
– граница Туркменистана. В целом, 
Казахстан намерен усилить свои пози-
ции в качестве транзитного хаба в Ев-
разии, – подчеркнул Касым-Жомарт 
Токаев.

Приоритетом в выступлении было 
названо и планомерное расширение 
зоны применения цифровых решений 
в Центральной Азии.

– Цифровые решения в Казахста-
не активно внедряются во все сферы 
экономики. К примеру, доля безналич-
ных транзакций в нашей стране достиг-
ла 82%, более 90% государственных 
услуг предоставляется в электронном 
виде. Объем экспорта отечественной 
IT-отрасли только за прошлый год вы-
рос в пять раз. Мы намерены к 2026 
году довести этот показатель до одно-
го миллиарда долларов. Казахстан 
выступает за всемерное укрепление 
сотрудничества со своими ближайши-
ми соседями в данной стратегически 
важной отрасли, – сказал Глава госу-

дарства.
Лидер Казахстана указал на важ-

ность обеспечения скорейшего вступле-
ния в силу Договора о дружбе, добросо-
седстве и сотрудничестве.

Наряду с этим Президент Казахстана 
считает актуальным дальнейшее совер-
шенствование пятистороннего формата 
взаимодействия.

– Казахстан поддерживает инициа-
тиву Таджикистана о создании Совета 
национальных координаторов. Рас-
сматриваем это решение в качестве 
первого шага на пути институционали-
зации формата. В будущем мы могли 
бы приступить к обсуждению вопроса 
об учреждении Секретариата Консуль-
тативных встреч, а также назначении 
наших специальных представителей, – 
сказал лидер страны.

Глава государства в своем высту-
плении призвал участников встречи вы-
ступать с общих или максимально схо-
жих позиций, чтобы показать  мировому 
сообществу солидарность и единство.

– В условиях стремительно меняю-
щегося миропорядка важное значение 
приобретает совершенствование суще-
ствующих механизмов взаимодействия 
наших стран в сфере безопасности, – 
заявил Касым-Жомарт Токаев.

Для выработки конкретных превен-
тивных мер Президент предложил в 
2024 году провести в Казахстане Диа-
лог по безопасности и сотрудничеству 
в Центральной Азии на уровне секрета-
рей советов безопасности.

Особое внимание в речи было уделе-
но вопросам культурно-гуманитарного 
сотрудничества, в том числе развитию 
контактов между университетами.

– В прошлом году были открыты 
филиалы казахстанских вузов в Кыргыз-
стане, прорабатывается открытие со-
вместных факультетов на базе высших 
учебных заведений Таджикистана. Изу-
чается вопрос перекрестного открытия 
в Казахстане и Узбекистане филиалов 
ведущих вузов двух стран. Расширению 
сотрудничества в этой важной сфере 
способствует проведение на «полях» 
нашей встречи в Душанбе 2-го Форума 
ректоров и 1-го Форума ученых стран 
Центральной Азии, – отметил Глава го-
сударства.

Кроме того, лидер страны выступил 
с инициативой провести 1-й Форум исто-
риков государств Центральной Азии, 
который послужит основой для совмест-
ных исследований и издания различных 
научных трудов.

– У нас есть прекрасная возмож-
ность показать всему миру уникальную 
природу и самобытную культуру наших 
стран, совместно продвигая туристиче-
ский бренд «Центральная Азия», – ска-
зал Президент Казахстана.

В завершение своего выступления 
Касым-Жомарт Токаев пригласил лиде-
ров стран на VI Консультативную встре-
чу глав государств Центральной Азии в 
Казахстане.

На заседании также выступили Пре-
зидент Кыргызской Республики Садыр 
Жапаров, Президент Таджикистана Эмо-
мали Рахмон, Президент Туркменистана 
Сердар Бердымухамедов, Президент 
Узбекистана Шавкат Мирзиёев. В ка-
честве почетного гостя был приглашен 
Глава Азербайджана Ильхам Алиев.

По итогам саммита были подпи-
саны следующие документы:

1. Совместное заявление по итогам 
Пятой Консультативной встречи глав го-
сударств Центральной Азии;

2. Соглашение между Республикой 
Казахстан, Кыргызской Республикой, 
Республикой Таджикистан, Туркмениста-
ном и Республикой Узбекистан об общих 
направлениях молодежной политики;

3. Соглашение об укреплении взаи-
мосвязанности наземного транспорта в 
Центральной Азии.

сы для решения этой важнейшей 
глобальной проблемы наряду с 
мерами по борьбе с изменением 
климата. В следующем году Ка-
захстан будет председательство-
вать в Международном фонде 
спасения Арала. Мы продолжим 
работу по предотвращению даль-
нейшей деградации окружающей 
среды и влияния этого на жизне-
деятельность вокруг озера, кото-
рое когда-то было четвертым по 
величине на планете. Сегодня 
крупнейшее в мире озеро – Ка-
спийское море – также сталки-
вается с экологическими пробле-
мами, включая обмеление, отвод 
воды, загрязнение флоры и фау-
ны. Спасение Каспийского моря 
должно стать вопросом общего 
приоритета, требующим долго-
срочного международного со-
трудничества, – отметил Глава 
государства.

По его словам, Казахстан при-
вержен дальнейшему укрепле-
нию многопланового сотрудниче-
ства со странами Центральной 
Азии. Наш регион может играть 
более активную роль в качестве 
«сплоченной и независимой» ча-
сти международного сообщества, 
внося свой вклад в глобальные 
процессы развития.

Касым-Жомарт Токаев под-
черкнул, что Афганистан должен 
стать стабильным, процветаю-
щим государством и надежным 
торговым партнером. Он призвал 
поддержать инициативу о созда-
нии Регионального центра ООН 
по ЦУР для Центральной Азии и 
Афганистана в Алматы.

Президент Казахстана также 
представил краткую информацию 
о внутренних реформах, внесении 
поправок в Конституцию, переза-
грузке политической и экономиче-
ской системы. Он подчеркнул, что 
в основе этих реформ лежат прин-
ципы справедливости, равенства, 
непредвзятости и свободы.

– Мое личное кредо – вер-
ховенство закона – должно пре-
обладать при любых обстоятель-
ствах. Мы понимаем, что только 
политические реформы и инве-
стиции в человеческий капитал 
могут сделать нашу экономику 
более устойчивой и прочной, – 
сказал лидер Казахстана.

Глава государства заявил, что 
Казахстан добился значительно-
го прогресса в достижении ген-
дерного равенства, расширении 
прав и возможностей женщин и 
девочек.

В своем недавнем Послании 
народу Президент представил но-
вую экономическую политику, ко-
торая направлена, прежде всего, 
на предоставление всем гражда-
нам необходимых возможностей 
для достойной жизни.

– Здоровье, благополучие и 
хорошее образование подрас-
тающего поколения являются 
ключевыми приоритетами госу-
дарственной политики Казахста-
на. Я возлагаю свои надежды на 
молодое поколение, которое по-
ведет нашу страну в будущее. На 
родине и за рубежом мы работа-
ем ради этого лучшего будущего. 
Давайте возродим дух единства 
и коллективных действий, кото-
рый лежит в основе Организации 
Объединенных Наций. Будем 
помнить, что общая привержен-
ность построению лучшего мира 
должна быть выше наших раз-
личий. Казахстан готов сотрудни-
чать со всеми государствами – 
членами ООН в деле построения 
более светлого, справедливого и 
устойчивого мира, – подытожил 
свое выступление Касым-Жомарт 
Токаев.

Президент Казахстана Касым-Жомарт Токаев 
принял участие в V  Консультативной встрече 

глав государств Центральной Азии

В своем выступлении Глава государства выразил уве-
ренность в том, что саммит станет действительно знако-
вым и во многом определит дальнейшую динамику много-
планового сотрудничества государств Центральной Азии.
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C
umhurbaşkanı Recep Tayyip Erdo-
ğan, ABD’nin New York şehrinde 
Birleşmiş Milletler  (BM) 78. Genel 

Kurulu’na katılarak bir konuşma yaptı.
Konuşmasına salondakileri selamlayarak 

başlayan Cumhurbaşkanı Erdoğan, BM 77. 
Genel Kurul Başkanlığını tamamlayan Csaba 
Körösi'yi tebrik etti, BM 78. Genel Kurul Baş-
kanlığını devralan Dennis Francis'e başarılar 
diledi.

Güven ve dayanışma içerikli bir temayla 
toplanan 78. Genel Kurul'un tüm insanlık için 
hayırlara vesile olmasını temenni eden Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, şöyle konuştu: «Dün-
yamızın geleceği konusunda, geçtiğimiz yıl 
burada yaptığımız değerlendirmelere kıyasla 
daha iyimser bir tablo çizmek maalesef müm-
kün değildir. Karşımızdaki fotoğraf; küresel 
ölçekte giderek daha fazla, daha karmaşık, 
daha tehlikeli sınamalarla karşı karşıya oldu-
ğumuzu gösteriyor. Kendi ülkemin güneyin-
de, kuzeyinde, doğusunda ve batısında pek 
çok çatışma, savaş, insani kriz, siyasi çekişme 
ve sosyal gerilim yaşanıyor. Küresel ekono-
mik sorunlarla birleşerek sürekli büyüyen bu 
sınamalarla baş etmek her geçen gün daha da 
zorlaşıyor.»

Avrupa'nın doğu sınırlarında yaşanan 
savaşın, yol açtığı insani trajediye ilave ola-
rak ekonomiden güvenliğe, enerjiden gıda 
güvenliğine her alanda ciddi sorunlar ortaya 
çıkardığını belirten Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, şöyle devam etti: «Suriye ile Kuzey Af-
rika ve Sahel bölgesinde vekâlet savaşlarının 
aracı hâline dönüştürülen terörizm, kırılgan-
lığı hızla artan uluslararası güvenlik iklimine 
onarılamaz zararlar veriyor. Küresel güçlerin 
ihtiraslarını kullanarak büyüyen terör örgüt-
lerinin faaliyet alanları, teknolojik gelişmeler 
ile kötüleşen sosyo-ekonomik şartlardan da 
istifadeyle adeta bir salgın gibi geniş coğrafya-
lara yaygınlaşıyor. Yabancı karşıtlığı, ırkçılık 
ve İslam düşmanlığının yeni bir krize dönüş-
me emareleri, son bir yıldır endişe verici bo-
yutlara ulaştı.»

«KARA GÜNÜNDE ÜLKEMİZE 
GÖSTERİLEN DOSTLUK, BİZLER İÇİN 

TESELLİ KAYNAĞIDIR»

Cumhurbaşkanı Erdoğan, dünyanın han-
gi köşesinde yaşanırsa yaşansın, iklim değişik-
liği ve buna bağlı doğal afetlerin artık günlük 
hayatın bir gerçeği hâline geldiğini ifade ede-
rek, şunları söyledi: «Türkiye, 6 Şubat sabahı, 
gerek büyüklüğü, gerek etkilediği alan itiba-
rıyla, Sayın Genel Sekreter'in ifadesiyle ‘Yüz-
yılın en büyük doğal afetlerinden biriyle’ karşı 
karşıya kaldı. BM dâhil uluslararası toplumun 
yardım çağrımıza ivedilikle verdiği cevabın 
samimiyetini, fedakârca sergilenen çabaları 
ve ülkemize sağlanan cömert desteği unutma-
mız mümkün değildir. 50 binden fazla insa-
nını kaybettiği, 850 bin yapının kullanılamaz 
hâle geldiği, milyonlarca insanı barındıran 
şehirlerin adeta yerle yeksan olduğu bu kara 
gününde ülkemize gösterilen dostluk, bizler 
için önemli bir teselli kaynağıdır.»

Dünyanın 100'ü aşkın ülkesinden 
Türkiye'nin yardım çağrısına destek verenle-
re, ülke ve millet adına teşekkür eden Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, depremin yaralarını 
sarmak, şehirleri bir an önce ayağa kaldırmak 
için çalışmaların yoğun bir şekilde sürdürül-
düğünü aktardı.

«LİBYALI KARDEŞLERİMİZİ DE 
YALNIZ BIRAKMAYACAĞIZ»

Libya'da, fırtına ve selin ağır yıkımlara ve 
can kayıplarına yol açtığını hatırlatan Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, «Felaketin ardından 

Türkiye olarak 10 bini aşkın insanın hayatını 
kaybettiği, binlerce kişiden hâlâ haber alına-
madığı Libya'ya yardım için hemen harekete 
geçtik. İlk etapta üç gemi ve üç uçakla 567 
personelin yanı sıra yüzlerce araçtan, binlerce 
ton iaşe, barınma ve sıhhi malzemeden olu-
şan yardımları bu ülkeye gönderdik» dedi.

Türk sivil toplum kuruluşlarının da kendi 
imkânlarıyla bölgedeki çalışmalara katıldığını 
aktaran Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Dünyanın 
neresinde bir mağdur, mazlum varsa yanında 
yer alan bir ülke olarak Libyalı kardeşlerimizi 
de yalnız bırakmadık, bırakmayacağız. Dost 

ve kardeş ülkelerin de Libya halkına yardım 
için seferber olacağına inanıyorum. Ülkemiz 
gibi şiddetli bir depremle sarsılan Faslı kar-
deşlerimize de geçmiş olsun dileklerimi bura-
dan iletiyorum» ifadelerini kullandı.

«GÜVENLİK KONSEYİ, BEŞ 
ÜLKENİN SİYASİ STRATEJİLERİNİN 

ÇARPIŞMA ALANI HÂLİNE GELMİŞ-
TİR»

Genel Kurulun bu yılki temasının 
Türkiye'nin hedefl eriyle birebir örtüştüğünü 
görmekten memnuniyet duyduğunu belir-
ten Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerini şöyle 
sürdürdü: «Cumhuriyetimizin 100. yılında 
hayata geçirmeye başladığımız 'Türkiye Yüz-
yılı' vizyonumuz, bu örtüşmenin en somut 
ifadesidir. Küresel adaletsizlikleri ortadan kal-
dıran, ekonomik eşitsizliklerin üzerine giden, 
barış, güvenlik, istikrar ve refah üreten, etkili, 
kapsayıcı ve insanlığı kucaklayıcı, velhasıl tüm 
insanlığın hayrına bir uluslararası sistemin te-
sisi çağrımız giderek daha çok yankı buluyor. 
Genel Sekreter Sayın Guterres'in geçtiğimiz 
günlerde yaptığı, “İkinci Dünya Savaşı son-
rası kurulan kurumların bugünün dünyasını 
yansıtmadığı” tespitine katılıyoruz. Bu tespit, 
bizim “Dünya 5'ten büyüktür” çağrımızı ifade 
ediyor. Güvenlik Konseyi, artık dünya güven-
liğinin teminatı olmaktan çıkmış, beş ülkenin 
siyasi stratejilerinin çarpışma alanı hâline gel-
miştir. Kıbrıs'ta yaşanan son hadiseleri, bu içi 
boşalmış, adalet ve güven telkin etmeyen ku-
rumsal yapının bir tezahürü olarak değerlen-
diriyoruz. Barış ve istikrarın güçlendirilmesi-
ne yönelik sayısız inisiyatife öncülük etmiş bir 
ülke olarak, Sayın Guterres'in ‘Barış için yeni 
gündem’ oluşturulması çağrısına önem veri-
yoruz. Bu anlayışla, Rusya-Ukrayna savaşının 
başından beri 'savaşın kazananı, barışın kay-
bedeni olmaz' teziyle hem Rus hem Ukraynalı 
dostlarımızı masada tutmaya gayret ediyoruz. 

Savaşın, Ukrayna'nın bağımsızlığı ve toprak 
bütünlüğü temelinde, diplomasi ve diyalogla 
sona erdirilmesine yönelik çabalarımızı artı-
rarak sürdüreceğiz.»

«İNSANİ KÖPRÜNÜN 
BİR ŞEKİLDE İDAMESİ İÇİN TE-

MASLARIMIZ SÜRÜYOR»

Türkiye'nin, BM ile birlikte başlattığı Ka-
radeniz Girişimi'yle dünya piyasalarına 33 
milyon ton tahıl ürünü sevk edilmesini sağ-
layarak küresel açlık krizi tehlikesinin önüne 
geçtiğini vurgulayan Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, «Şahsi gayretlerimiz neticesinde girişim 
üç kez uzatıldı ancak girişimin 17 Temmuz 
itibarıyla çıkmaza girmesi dünyayı yeni bir 
krizle yüz yüze bıraktı. Küresel açlık tehlike-
siyle karşı karşıya bulunan coğrafyalara uza-
nan bu insani köprünün bir şekilde idamesi 

için temaslarımız sürüyor» diye konuştu.
Öncelikle Afrika ülkelerine 1 milyon ton 

tahılın sevkini öngören planı bu bakımdan 
önemsediklerini ifade eden Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, «Amacımız, çevremizdeki çatışma 
ve ihtilafl ar karşısında dünya barışına ve re-
fahına mümkün olan en büyük katkıyı sun-
maktır» ifadesini kullandı.

Artık 13. yılına giren Suriye'deki insani 
trajedinin, köken ve inanç fark etmeksizin, 
bölgedeki herkesin hayat şartlarını daha da 
zorlaştırdığını ifade eden Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, Türkiye'nin, Suriye'nin hem siyasi 
birliğini, hem sosyal bütünlüğünü, hem de 
ekonomik yapısını tehdit eden gelişmelere 
karşı ilkeli, yapıcı ve adil tutum ortaya koyan 
yegâne ülke konumunda bulunduğunu vur-
guladı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Güneyimiz-
deki krizin, halkın meşru beklentilerini kar-
şılayacak kapsamlı, kalıcı ve sürdürülebilir 
bir çözümle sona erdirilmesi, giderek daha 
önemli hâle geliyor» dedi.

“BİRLEŞMİŞ MİLLETLER’İN İNSANİ 
YARDIM OPERASYONUNUN KESİNTİ-
YE UĞRAMASI, TALİHSİZ BİR GELİŞ-

MEDİR”

Kahramanmaraş merkezli depremlerin yı-
kıcı etkisinin Suriye'de de kendini gösterdiğini 
anımsatan Cumhurbaşkanı Erdoğan, şunları 
kaydetti: «Özellikle kuzeybatı Suriye'de, zaten 
sıkıntılı olan insani durum, daha da kötüleş-
miştir. Tam da böyle bir dönemde, Birleşmiş 
Milletlerin bölgedeki sınır ötesi insani yardım 
operasyonunun kesintiye uğraması talihsiz 
bir gelişmedir. Türkiye olarak, Suriye'nin ku-
zeyinde zor şartlarda hayat mücadelesi veren 
dört milyonu aşkın insanı, elbette kaderine 
terk etmeyeceğiz. Sınırlarımız ötesinde inşası-
na öncülük ettiğimiz konutlar tamamlandık-

ça, sığınmacıların buralara geri dönüşü hızla-
nacaktır. Ancak Suriye'nin toprak bütünlüğü 
ve siyasi birliğine en büyük tehdit, bu ülke 
üzerinde hesabı olan güçlerin güdümündeki 
terör örgütlerine verilen açık destektir. Bir 
yandan PKK-PYD terör örgütünün, diğer 
yandan mezhep ayrışması üzerinden organi-
ze edilen radikal grupların cenderesi altında 
bunalan Suriye halkı, isyan noktasına gelmiş-
tir. Nitekim son dönemlerde bunun çeşitli so-
nuçları ortaya çıkmaya başladı.»

“DÜNYA 5'TEN BÜYÜKTÜR, DAHA 
ADİL BİR DÜNYA 

MÜMKÜNDÜR»

Irak'ın karşı karşıya olduğu iç ve dış sı-
namaları aşmak için samimi bir çaba içinde 
olduğunu belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
«Biz, Irak'ın siyasi birliğini, toprak bütünlüğü-
nü, yeniden imar çalışmalarını tahkim eden, 
ülkeyi oluşturan unsurlar arasında ayrım 
gözetmeyen bir anlayışla hareket ediyoruz. 
Bölge ülkeleri olarak hayata geçireceğimiz 
Kalkınma Yolu projesiyle, inşallah bölgesel 
entegrasyonu daha da güçlendireceğiz» diye 
konuştu.

«Bölgede her başları sıkıştığında DEAŞ 
bahanesine sarılanların oyunları artık ifşa ol-
muştur» ifadesini kullanan Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, sözlerini şöyle sürdürdü: «DEAŞ'la, 
fiilen en büyük mücadeleyi vermiş, bu örgü-
te en büyük kayıpları yaşatmış ve sorunun 
önündeki, arkasındaki gerçekleri çok iyi bilen 
bir ülke lideri olarak açık konuşmak istiyo-
rum. Suriye ve Irak başta olmak üzere, Orta 
Doğu, Kuzey Afrika ve Sahel'de kendi siyasi 
ve ekonomik çıkarları için DEAŞ ve ben-
zeri örgütleri paravan olarak kullananların 
riyakârlıklarından bıktık, usandık. Bu böl-
gelerdeki tehdit sadece DEAŞ değildir. Asıl 
tehdit, vekâlet savaşlarının aracı olarak kulla-
nılmak üzere beslenen, palazlandırılan terör 
örgütleridir, paramiliter gruplardır, paralı 
askerlerdir ve kim daha yüksek fiyat verirse 
onlara çalışan kimi yerel unsurlardır. Karşı-
mızdaki bu gerçeğe rağmen, sırf kendi siyasi 
ve ekonomik çıkarları için terör örgütleriyle 
çalışmaya devam eden ülkelerin, terörden ve 
bununla bağlantılı sorunlardan şikâyet et-
meye hakkı yoktur. Böyle bir dünyada, ister 
çatışma bölgesinin hemen yanında yer alsın, 
ister çok uzakta okyanuslarla çevrilmiş bir ka-
rada yaşasın, hiç kimse güvende değildir. İşte 
bunun için diyoruz ki; Birleşmiş Milletlerin 
öncülüğünde dünyanın güvenliğini, huzuru-
nu, refahını sağlamakla görevli kurumları hız-
la yeniden yapılandırmalıyız. Coğrafyasıyla 
ve demografisiyle, dünyadaki tüm kökenleri, 
inançları, kültürleri temsil yeteneğine sahip 
bir küresel yönetim mimarisi inşa etmeliyiz. 
Netice olarak, tüm kalbimizle bir kez daha di-
yoruz ki; dünya 5'ten büyüktür, daha adil bir 
dünya mümkündür.»

“ULUSLARARASI TOPLUMU 
KKTC’NİN BAĞIMSIZLIĞINI TANIMA-

YA DAVET EDİYORUZ”

Türkiye'nin, kendi bölgesinden başlaya-
rak, çeşitli sorun alanlarına ilişkin yaklaşım-
larını da paylaşan Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
«Doğu Akdeniz'in barış, refah ve istikrarın 
egemen olduğu coğrafyaya dönüşebilmesi, 
ancak tüm tarafl arın hak ve hukukuna saygı 
gösterilmesiyle mümkündür. Bizim kimsenin 
hakkında gözümüz yoktur, kimsenin de hak-
larımızı yok saymasına müsaade etmiyoruz, 
etmeyeceğiz» dedi.

Kıbrıs meselesinin ortaya çıkmasının 60. 
yıl dönümü olduğunu hatırlatan Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, Kıbrıs Türk tarafının, Kıbrıs 
meselesinde adil, kalıcı ve sürdürülebilir bir 
çözüm bulunması için daima samimi gayret 
gösterdiğini vurguladı.

Bu çözümün artık federasyon modeli 
temelinde gerçekleşemeyeceğinin, herkesin 

“Amacımız, dünya barışına ve refahına 
mümkün olan en büyük katkıyı sunmaktır”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Birleşmiş Milletler 78. Genel 
Kurulu’nda yaptığı konuşmada, “Amacımız, çevremizdeki çatış-
ma ve ihtilafl ar karşısında dünya barışına ve refahına mümkün 
olan en büyük katkıyı sunmaktır” dedi.
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kabul ettiği bir gerçek olduğunu dile getiren 
Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Uluslararası top-
lumu bunu kabullenerek, Kuzey Kıbrıs Türk 
Cumhuriyetinin bağımsızlığını tanımaya, bu 
ülkeyle diplomatik, siyasi ve ekonomik bağlar 
kurmaya davet ediyoruz. Ada'daki Birleşmiş 
Milletler Barış Gücü'nden de sergilemekle 
mükellef olduğu tarafsızlığa titizlikle riayet 
etmesini bekliyoruz. Zaten itibarı zedelenen 
bu gücün, Kıbrıs'ta yeni bir itibar kaybıyla 
karşı karşıya kalmasını istemeyiz» ifadelerini 
kullandı.

«MISIR İLE İLİŞKİLERİMİZİ HER 
ALANDA GELİŞTİRMEYE 

BAŞLADIĞIMIZ BİR DÖNEME 
GİRDİK”

Türkiye'nin, köklü tarihî ve gönül bağları-
na sahip olduğu Yemen'deki durumun kendi-
lerini derinden yaraladığını belirten Cumhur-
başkanı Erdoğan, bu sorunun en kısa sürede, 
Yemen'in millî birliği ve toprak bütünlüğü 
içerisinde çözüme kavuşturulmasının en bü-
yük temennileri olduğunu söyledi.

Mısır'la ilişkilere de değinen Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, «Mısır'la bir müddet durağan 
seyreden ilişkilerimizi, her alanda geliştirme-
ye başladığımız bir döneme girdik. Bu yeni 
dönemde işbirliklerimizi karşılıklı fayda te-
melinde ilerletmeye kararlıyız» diye konuştu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan ayrıca, Orta 
Doğu'ya kalıcı barışın gelebilmesinin ancak 
Filistin-İsrail sorununun nihai bir çözüme 
kavuşturulabilmesiyle mümkün olduğunu 
kaydetti.

«Filistin halkını ve devletini, uluslararası 
hukuk temelinde meşru haklarına kavuşması 
yolunda verdikleri mücadelede desteklemeyi 
sürdüreceğiz» diyen Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, sözlerine şöyle devam etti: «Bir kez daha 
tekrarlayacak olursak, 1967 sınırları temelin-
de bağımsız ve coğrafi bütünlüğü haiz bir Fi-
listin devleti hayata geçirilmeden, İsrail'in de 
aradığı huzuru ve güveni bulabilmesi zordur. 
Bu çerçevede, Kudüs'ün, özellikle de Harem-i 
Şerif'in tarihî konumuna saygı gösterilmesi-
nin takipçisi olmaya devam edeceğiz.»

Türkiye'nin Balkanlarla, kökleri tarihe da-
yanan güçlü siyasi, ekonomik ve insani bağ-
ları bulunduğuna işaret eden Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, Avrupa'nın bu kritik bölgesinde is-
tikrarın sağlanması, anlaşmazlıkların diyalog 
yoluyla çözülmesi için ikili, bölgesel ve ulus-
lararası platformlarda yoğun çaba gösterdik-
lerini bildirdi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, «Son dönemde 
gerginleşen Kosova ve Sırbistan arasındaki 
ilişkilerin normalleşmesi için yürütülen sü-
reçleri aktif şekilde destekliyoruz» ifadesini 
kullandı.

“AVRUPA BİRLİĞİ'NDEN 
BEKLENTİMİZ, YÜKÜMLÜLÜKLE-

RİNİ SÜRATLE YERİNE GETİRMEYE 
BAŞLAMASIDIR”

AB ile ilişkilere de değinen Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, şu değerlendirmelerde bulun-
du: «Bölgesel ve küresel sınamaların giderek 
girift leşen yapısı, Türkiye-Avrupa Birliği iliş-
kilerinin sağlıklı bir zeminde ilerletilmesine, 
her zamankinden daha fazla ihtiyaç olduğuna 
işaret ediyor. Avrupa Birliği'nden beklenti-
miz, uzun süredir ihmal ettiği ülkemize yöne-
lik yükümlülüklerini süratle yerine getirmeye 
başlamasıdır. Özellikle Türkiye'ye yönelik 
sergilenen ikircilikli tavırların artık bir son 
bulması gerekiyor.»

Latin Amerika ve Karayipler coğrafya-
sının, Türkiye'nin insani dış politikasının 
tüm unsurlarını harekete geçirdiği, dostluk 
bağlarının her geçen gün kuvvetlendiği bir 
diğer bölge olduğunu aktaran Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, gelecek dönemde bu ilişkileri, 
Türkiye-Latin Amerika ve Karayipler Ortak-
lık Politikası’na dönüştürmeyi hedefl edikleri-
ni dile getirdi.

“AFRİKA İLE DOSTLUK 
BAĞLARIMIZI STRATEJİK 

ORTAKLIKLA TAÇLANDIRDIK”

Kuruluşunun 60. yıl dönümünde Afrika 
Birliği'nin, Kıta'nın kendi kaderini eline alıp 
ayağa kalkmasının abidevi bir sembolü oldu-
ğuna dikkati çeken Cumhurbaşkanı Erdoğan, 

«Afrika'nın sorunlarına Afrikalı çözümler» 
bulma iradesiyle başlayan sürecin, dünyanın 
en önemli kalkınma projelerinden biri hâline 
dönüştüğünü vurguladı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, konuşmasına 
şu sözlerle devam etti: «Özellikle yürüdüğü bu 
yolda Afrika'ya eşlik etmek amacıyla, Kıta'yla 
dostluk bağlarımızı stratejik ortaklıkla taç-
landırdık. Afrika Birliği'nin, bizim de çok 
güçlü destek verdiğimiz G20 üyeliğini mem-
nuniyetle karşıladık. Bununla birlikte, Sahel 
Bölgesi'nin ciddi siyasi, ekonomik, sosyal ve 
güvenlik sınamalarıyla yüzleştiği bir gerçektir. 
Son dönemde sıkıntılı günler yaşayan Nijer'in 
en kısa zamanda anayasal düzene, demokra-
tik bir yönetime kavuşmasını ümit ediyoruz. 
Nijer'e yapılacak herhangi bir askerî müdaha-
lenin, bu ülkeyle birlikte bölgenin tamamını 
daha derin bir istikrarsızlığa sürükleme riski 
vardır.»

“KARABAĞ, AZERBAYCAN
TOPRAĞIDIR”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Yeniden Asya 
Girişimlerinin, ata yurdu Asya ile ilişkileri 
karşılıklı yarar ve ortak öncelikler temelin-
de daha da ileri taşıma iradelerinin sembolü 
hâline geldiğini söyledi.

Güney Kafk asya'da barışın, huzurun ve 
iş birliğinin tesisi yolunda önlerinde tarihî 
bir fırsat bulunduğunu vurgulayan Cum-

hurbaşkanı Erdoğan, şöyle konuştu: «Bu fır-
satı değerlendirmek için Ermenistan ile iyi 
komşuluk ilişkilerini ve tam normalleşmeyi 
hedefl eyen bir süreç başlattık. Azerbaycan ve 
Ermenistan arasındaki görüşme sürecini ba-
şından beri destekledik. Ancak Ermenistan'ın, 
bu tarihî fırsatı yeterince değerlendiremediği-
ni görüyoruz. Ermenistan'ın başta Zengezur 
Koridoru'nun açılması olmak üzere verdiği 
sözleri yerine getirmesini bekliyoruz. Artık 
herkesin kabul ettiği gibi Karabağ, Azerbay-
can toprağıdır. Bunun dışında bir statünün 
dayatılması asla kabul edilmeyecektir. Erme-
niler dâhil herkesin Azerbaycan toprakların-
da barış içinde yan yana yaşaması öncelikli 
hedefimiz olmalıdır. 'Tek millet, iki devlet' şi-
arıyla hareket ettiğimiz Azerbaycan'ın toprak 
bütünlüğünü korunma yönünde attığı adım-
ları destekliyoruz.»

«ROHİNGA MÜSLÜMANLARINA 
YARDIM ELİNİ UZATMIŞ BİR 

ÜLKEYİZ»

Orta Asya ülkeleriyle iş birliğini güçlen-
dirdiklerini vurgulayan Cumhurbaşkanı Er-
doğan, Türk Devletleri Teşkilatı'nın, bölgesel 
ve küresel düzeyde giderek daha etkin bir ak-
tör hâline dönüşmesinden memnuniyet duy-
duklarını ifade etti.

Yarım asırdır zor günler yaşayan Afgan 
halkının, siyasi saiklerden bağımsız olarak, 
çok ciddi insani yardıma ve desteğe ihtiya-
cı olduğuna dikkati çeken Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, şunları kaydetti: «Ülkedeki geçi-
ci hükûmetin, toplumun tüm kesimlerinin 
adil bir şekilde temsil edildiği kapsayıcı bir 
yönetime dönüşmesi, Afganistan'ın önünü 
açacak ve uluslararası alanda olumlu karşılık 
bulacaktır. Güney Asya'da bölgesel huzurun, 
istikrarın ve refahın önünü açacak bir diğer 
gelişme de Keşmir'de ihtiyaç duyulan adil ve 
kalıcı barışın, Hindistan ve Pakistan arasın-
da diyalog ve iş birliği yoluyla tesisi olacaktır. 

Türkiye olarak bu yönde atılacak adımlara 
desteğimizi sürdüreceğiz. Çin'in toprak bü-
tünlüğü ve egemenliğine saygı duyduğumu-
zu, her fırsatta altını çizerek ifade ediyoruz. 
Bununla birlikte, güçlü tarihî ve insani bağ-
larımızın olduğu Uygur Türkleri'nin hak ve 
özgürlüklerinin korunmasıyla ilgili hassasi-
yetimizi dile getirmeyi ve gündemde tutmayı 
sürdüreceğiz. Myanmar ve Bangladeş'te zor 
şartlarda yaşayan Rohinga Müslümanlarına 
ilk günden itibaren yardım elini uzatmış bir 
ülkeyiz. Yerlerinden edilmiş durumdaki Ro-
hingaların anavatanlarına güvenli, gönüllü, 
onurlu ve kalıcı şekilde dönüşleri sağlanana 
kadar kendilerine olan desteğimiz devam 
edecek.»

«'2030'DA SIFIR AÇLIK' SLOGANIN-
DAN, MAALESEF GİDEREK UZAKLAŞI-

YORUZ»

Cumhurbaşkanı Erdoğan, gündemlerin-
deki önemi bir küresel sınamanın da enerji 
güvenliği olduğunu belirterek, Türkiye'nin 
son 20 yıldır enerji alanında gerçekleştirdiği 
yatırımlar sayesinde kendi enerji güvenliğini 
sağlama yönünde önemli mesafe aldığını bil-
dirdi.

Çalışmalarını enerjiyi bir çatışma unsuru 
olmaktan çıkarma ve kullanımını ortak fay-
da temelinde teşvik etme yönünde yoğun-
laştırdıklarını vurgulayan Cumhurbaşkanı 

Erdoğan, şunları dile getirdi: «Bu doğrul-
tuda, Doğu Akdeniz'den Hazar Havzası'na, 
Karadeniz'den Balkanlar'a kadar geniş bir 
coğrafyada enerji alanında iş birliği ruhunu 
ve dayanışmayı ön plana çıkarmak için 
mücadele ediyoruz. Türkiye ulaştırma 
alanında da üzerinden veya çevresinden 
geçecek tüm projelere destek verebilecek 
jeopolitik konuma sahiptir. Teknolojik 
yenilikler, küresel ve bölgesel sınamaları 
çözmemiz için fırsat olarak değerlendi-
rilmeli, rekabet gücünü artıracak bir koz 
olarak görülmemelidir. Birleşmiş Millet-
ler Sürdürülebilir Kalkınma Hedefl eri-
nin en önemli başlıkları arasında yer alan 
'2030'da sıfır açlık' sloganından, maalesef 
giderek uzaklaşıyoruz. Doğrusu biz, açlığı 
21. yüzyılda hâlâ çözüme kavuşturulama-
mış bir sorun olarak kabullenmekte zorla-
nıyoruz. Dünyanın bu kadar geliştiği, refa-
hın bu kadar arttığı bir çağda, 735 milyon 
kişinin açılıkla boğuşmasının hiçbir izahı 
olamaz. Uzaya turistik yolculuk için yüz 
milyonlarca dolar harcanırken, Afrika'dan 
Asya'ya milyonlarca insan bir lokma yiye-
cek ekmek dahi bulamıyorsa, hiçbirimiz 
kendimizi güvende hissedemeyiz.»

«KÜRESEL SIFIR ATIK İYİ NİYET 
BEYANINI İMZALADIK»

Sürdürülebilir kalkınma hedefl erinin 
hayata geçirilmesi için tüm ülkeleri güçlü 
irade sergilemeye davet eden Cumhur-
başkanı Erdoğan, şu ifadeleri kullandı: 
«Kalkınma yardımları konusunda dünya-
nın en cömert ülkeleri arasında yer alan 
Türkiye'nin bu çağrıyı yapma hakkı ol-
duğuna inanıyoruz. İklim değişikliğine 
bağlı küresel sıcaklık artışının 1,5 santig-
rat dereceyle sınırlı tutulabilmesi gide-
rek zorlaşıyor. Bunun şartlarından biri, 
kalkınmakta olan ülkelerin çabalarının 
finansal ve teknolojik olarak desteklenme-

sidir. 'Gıda güvenliği' iklim değişikliğin-
den etkilenen alanların başında geliyor. 
Su ve toprak kaynaklarının sürdürülebilir 
kullanımına yönelik doğru politikalar ve 
yatırımlar geliştirip uygulamalıyız. Ço-
cuklarımıza, bilinçsiz tüketimden doğan 
kirliliğe boğulmuş ve doğal kaynakları tü-
ketilmiş bir dünyayı miras bırakamayız. 
Bu anlayışla, daha yaşanabilir ve adil bir 
dünya vizyonuyla, eşim Emine Erdoğan'ın 
himayesinde ülkemizde başlattığımız Sı-
fır Atık Hareketi'ni, Birleşmiş Milletlerde 
105 ülkenin ortak sunuculuğunda kabul 
edilen kararla küresel boyuta taşıdık. Dün 
Türkevi'nde Küresel Sıfır Atık İyi Niyet 
Beyanını imzaladık. Sıfır Atık hedefl eri-
mizin, iklim değişikliğiyle mücadeleye ve 
sürdürülebilir kalkınma çabalarına önemli 
katkılar sağlayacağına inanıyoruz. Buradan 
tüm ülkeleri, uluslararası kurumları ve sivil 
toplum kuruluşlarını Sıfır Atık Hareketi’ne 
destek vermeye davet ediyorum.»

«NEFRET SÖYLEMİ, 
KUTUPLAŞMA VE AYRIMCILIK 

SIZLATMADIK VİCDAN 
BIRAKMIYOR»

Cumhurbaşkanı Erdoğan, özellikle ge-
lişmiş ülkelerde bir virüs gibi yayılan ırkçı-
lık, yabancı karşıtlığı, İslam düşmanlığının 
artık tahammül edilemeyecek seviyelere 
ulaştığını dile getirerek, şöyle konuştu: 
«Masum insanların maruz kaldığı nefret 
söylemi, kutuplaşma ve ayrımcılık, dünya-
nın dört bir köşesinde sızlatmadık vicdan 
bırakmıyor. Ne yazık ki pek çok ülkede 
popülist siyasetçiler, bu tehlikeli akımları 
teşvik ederek ateşle oynamayı sürdürüyor. 
Avrupa'da Kur'an-ı Kerim'e karşı düzen-
lenen menfur saldırılara, ifade özgürlüğü 
maskesi altında izin vererek eylemleri teş-
vik eden zihniyet, esasen kendi eliyle kendi 
geleceğini karartmaktadır. Türkiye olarak, 
Birleşmiş Milletler, AGİT ve İslam İşbirliği 
Teşkilatı başta olmak üzere tüm platform-
larda İslam düşmanlığıyla mücadeleye yö-
nelik girişimleri desteklemeye devam ede-
ceğiz. Hangi inanca mensup olursa olsun, 
kutsallara saldırıyı kabullenmeyen tüm 
dostlarımızı da mücadelemize omuz ver-
meye davet ediyorum.»

«AİLEYE SAHİP ÇIKMAK, İNSANA 
VE TÜM İNSANLIĞIN İSTİKBALİNE 

SAHİP ÇIKMAK DEMEK»

Her birine birkaç cümleyle temas et-
meye çalıştığı tüm bu meydan okumalarla 
mücadelenin herkesin ortak sorumluluğu 
olduğunu belirten Cumhurbaşkanı Erdo-
ğan, sözlerini şöyle tamamladı: «Bu sorum-
luluğu ancak etkin iş birliği, dayanışma ve 
insani değerlere sıkı sıkıya sahip çıkarak 
yerine getirebiliriz. Maalesef son dönem-
de insanı insan yapan kadim değerler, çok 
ağır saldırı altındadır. Doğrudan insanı, 
insanın fıtratını, geleceğini ve sosyal bün-
yeyi tehdit eden bu saldırıların hedefinde 
öncelikle aile vardır. Bu bakımdan aileye 
ve aile müessesesine sahip çıkmak, insana 
ve tüm insanlığın istikbaline sahip çıkmak 
demektir. Giderek artan küresel dayatmalar 
karşısında tüm dostlarımızı aile müessese-
sinin korunmasında hassasiyet göstermeye 
çağırıyorum. Bu sene 100. yılını kutlayan 
Türkiye Cumhuriyeti olarak herkes için ba-
rış, refah, güvenlik yönünde, tüm insanlığın 
yararına adımlar atmayı sürdüreceğiz. Bir-
leşmiş Milletler Genel Kurulu'nun 78. top-
lantısında yapılacak çalışmaların, küresel iş 
birliği ve dayanışma ruhunu güçlendirme-
sini temenni ediyorum.»

Cumhurbaşkanı Erdoğan, konuşma-
sının sonunda, altı Azerbaycan vatandaşı-
nın şehit edilmesine ilişkin «Ermenistan-
Azerbaycan arasındaki son olumsuz 
gelişmeyi kesinlikle kınıyorum ve bölgedeki 
gelişmelerin süratle sona ermesini temenni 
ediyorum» dedi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Birleşmiş Mil-
letler (BM) 78. Genel Kurulu'na hitap etmek 
üzere eşi Emine Erdoğan ile Türkevi’nden 
yürüyerek  görüşmelerinin yapılacağı Ge-
nel Kurul Salonu'na geldi. Emine Erdoğan, 
Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın konuşmasını 
Genel Kurul’da dinledi.
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2018 жылдың желтоқсанында 
Алматы облысы Талғар ауда-
ны Жаңалық ауылында,  Саяси 
қуғын-сүргін құрбандары музейі 
ашылып, жұмысын бастады. 
Сонымен қатар, демеушілердің 
көмегімен «Алаш арыстары» 
мешіті де  ашылып, жаназа-
сы оқылмаған, сүйектері қай 
жерде қалғаны белгісіз ұлт 
қайраткерлеріне дұға жасалып, 
есімдері ұлықталды.  Болашақта 
Ұлттық азалы Атабейіт кешені 
тұрғызылмақшы. Ел басшысы 
Қ.-Ж.Тоқаевтың «Қуғын-сүргін 
құрбандарын толық ақтау 
жөнінде комиссия құру туралы» 
Жарлығы бұл ізгі іске қарқынды 
серпін берді. Музей қоры Алма-
ты және Жетісу облыстарының 
аталмыш комиссияларының 
жұмысы барысында анықталған 
көптеген жәдігерлермен және 
ақпараттық мәліметтермен 
толыға түсуде.

Жақында Музей қоры ұйғыр 
тілінде жарық көрген «Қәһриман 
әлниң қәйсәр оғлани» («Қахарман 
елдің қайсар ұланы») атты кезекті 
әдеби-ғылыми жинақпен толықты. 
Музейде жыл аяғына дейін биыл 
туғанына 100 жыл толып отырған 
жалынды ақын, жас өмірі саяси 
репрессияның қылышынан қиылған 
Лутпулла Мүтәліптің өмірі мен 
шығармашылығын арнайы атап 
өтпекші. Осылайша Сұлтанмахмұт 
пен Мағжан ақындармен тағдырлас 
Лутпулланың өміршең өлеңдері 
халық жадына қайта оралып, оның 
шығармашылық тегеурімен қалың 
жұртшылық толығырақ таныс бола-
ды.  

Әзірше аз-кем әңгімеміз «Оғуз» 
баспасынан жуырда жарық көрген 
осы «Қәһриман әлниң қәйсәр оғлани» 
кітабы туралы болмақ. Профессор Аб-
дуллажан Самсақовтың қаламынан 
туған екі бөлімді жаңа кітаптың 
алғашқы бөлімінде ақынға арналған 
жаңа өлеңдер, қазақ және ағылшын 
тілдеріндегі аудармалар беріліп, 
ақынның өмірі мен шығармашылығын 
сөз еткен маңызды ғылыми еңбектер 
аталып өткен. Ия, арманда кеткен 
Ақынның ғасырлық мерейтойы ұйғыр 
бауырлар арасында, әсіресе оның 
туған жері Қазақстанда ерекше салта-
натпен аталып өтуі қуанарлық жайт. 
Өзі де мерейтойлық шаралардың 
бел ортасында жүрген А. Самсақов 
мерейтой қарсаңындағы Америка 
мен Германия, Түркия мен Англия, 
Өзбекстан мен Қырғызстан және 
басқа алыс-жақын шет елдерден жет-
кен ұйғыр ғалымдары мен қоғамдық 
ұйымдарының жетекшілерінің 
тілектері мен алғысқа толы құттықтау 
жеделхаттарын жинақтың осы 
бірінші бөліміне енгізілген. Сондай-
ақ қоғамдық бірлестіктер тарапынан 
ұйымдастырылған жалынды ақынның 
60 және 85 жылдық мерейтой ша-
ралары, 100 жылдығы қарсаңында 
ескерткішінің ашылуы, Алматы мен 
Ыстамбұлда, Үлкен Ақсу, Шелек және 
Өсек өзені жағасындағы мектептер-
де өткен мерекелік жиындар жайлы 
ақпарат шоғырланған. Кітап бетінен 
біз бар-жоғы 23 жасында қыршынынан 
қиылған Лутпулла Мүтәліп 
шығармашылығы хақында баспасөз 
бетінде жарияланған танымдық және 
зерттеу мақалалардың өзі 137-ге 
жеткенінен хабардар боламыз.  

Әрине, қалың оқырман қауым 
қашанда әрбір жаңа туындыдан тың 
жаңалық күтеді. Осы орайда қайсар 
ақын Лутпулланың  тектік шежіресі 
жасақталып, әсіресе оның әпкелері 
Рабийәм, Һелимәм, Мерванам, сіңлісі  
Реһанбүви және інісі  Нәсрулланың 

ұрпақтары туралы толық мәлімет 
берілгені құптарлық жайт.   

Кітаптың екінші бөлімінде орыс 
тілінде лутпуллатанушы  ғалымдардың 
өмірбаяндары, ақынның туған ауылы 
Үлкен Ақсудағы 1916 жылғы көтеріліс, 
1918 жылғы қанды қырғын, 1920 
жылы жастарды  атты әскер құрып 
Парғана жаққа соғысқа жібергені 
жайлы тың мәліметтер келтірілген. 
Сол сияқты Үлкен Ақсулық Тох-
нияз батыр, Махмұт Ғожамяров, 
Ғожахмет Сәдуақасовтардың 
ғұмырбаяндарымен де танысуға 
болады. Соңғы бөлімде ғылым 
әлемінде найзағайдай жарқ еткен 
жарқын жұлдыз, Лутпулла ақынды 
алғаш рет әлемге орысша сөйлетіп 
танытқан ғалым Мұрат Хамраевтың 
«Молодость как молния» кітапшасы 
орын алған. Қосымша бөлімінде 
ақынның мүсінін дайындап, рәсімдеу 
құжаттары, осы істің басы-қасында 
жүрген белгілі мүсінші, Мемлекеттік 
сыйлықтың иегері Нұрлан Далбай мен 
генерал Марат Мәжитов және басқа 
да ескерткішті орнатуға атсалысқан 
жомарт адамдардың еңбегі атап 
өтілген. Қорыта айтқанда, Абдул-
лажан Самсақов бұл кітабы  ұйғыр 
халқының даңқты ұлдарының бірі 
ақын Лутпулла Мүтәліпке орнатылған 
өзіндік ескерткіш десек болады.

Сөз соңында мен «Арыс» қоры 
мен баспасының басшысы ретінде 
Абдуллажан ака Самсақовтың та-
банды зерттеуші және қарымды 
қаламгер екеніне тәнті екенімді айта 
кетуді парызым деп білемін.  Оның 
қаламынан туған көлемді «Ұйғырлар: 
энциклопедиялық анықтамалық» 
(Уйгуры. Энциклопедический спра-
вочник. Алматы: «Арыс» баспасы, 
2020) еңбегінің дайындалу бары-
сы мен жарық көруіне қатысым 
болғандықтан, жалғыз өзі мыңнан аса 
мақаланы (650 тұлғаның  өмірбаяны 
мен 400-ден астам танымдық мақала) 
дүниеге әкелгенін көзбен көргендіктен 
және аталмыш әмбебап энциклопе-
дия әлемдегі әзірше жалғыз-дара 
анықтамалық болғандықтан Абдул-
лажан акаға алда да ұзақ ғұмыр, 
толағай табыс тілеймін. Туған халқына 
қалтқысыз қызмет еткен жанның 
бағы жанбауы, жұлдызы жоғары 
болмауы мүмкін емес. Шаршамай, 
шалдықпай, қаламыңыз мұқалмай 
жаңа туындыларыңызбен баршамыз-
ды қуанта беріңіз.

 

Ғарифолла ӘНЕС,
филология ғылымдарының 

докторы,
Айтматов академиясының 

академигі,
Саяси қуғын-сүргін 

құрбандары музейінің 
аға ғылыми қызметкері 

Қазіргі уақытта, сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күрес жөніндегі 
негізгі принциптерін айқындап, сы-
байлас жемқорлыққа байланы-
сты құқық бұзушылықтың түрлерiн, 
олардың зардаптарын жою және 
кiнәлiлердi жауапқа тарту арқылы сы-
байлас жемқорлық қарсы күрес ту-
ралы заң азаматтардың құқықтары 
мен бостандықтарын қорғауға, сы-
байлас жемқорлық көрiнiстерiнен ту-
ындайтын қауiп-қатерден Қазақстан 
Республикасының ұлттық қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге, мемлекеттік функ-
цияларды орындайтын мемлекеттік 
органдар, лауазымды тұлғалар және 
оларға теңестірілген тұлғалардың 
тиімді қызметін қамтамасыз етуге 
бағытталған. 

 Мемлекет басшысы құқық қорғау 
органдарының жұмысынсыз сыбайлас 
жемқорлықпен тиімді күрес жүргізу 
мүлде мүмкін емес деп санайды. Көп 
жыл бойы олар мәселені терең зертте-
мей тұрып, пара алушыларды қылмыс 
үстінде ұстап келді. Әртүрлі адам бір 
лауазымды атқарып отырып, бірдей 
мәселелерді шешкені үшін кінәлі деп 
танылған. Жемқорларды тұрақты түрде 
ұстап, түрмеге тоғытып отырған. Ал 
сыбайлас жемқорлықтың белең алуы-

на қатысты себептер мен жағдайлар 
ешкімді қызықтыра қоймаған. Тек 
соңғы жылдары ғана осы мәселеге на-
зар аударыла бастағаны байқалады. 

«Кеден, құрылыс, білім беру және 
денсаулық сақтау салаларындағы  
жемқорлықпен күресуге баса мән 
беру керек. Жауапты министрліктер  
осы бағыттар бойынша жемқорлықты 
жүйелі негізде жою жөнінде жоспар 
әзірлеуі қажет. Бұл жоспарды бірінші 
тоқсанның қорытындысы бойынша 
мұқият пысықтап, ұсынуды тапсы-
рамын. Барлық іс-шараны  Сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
агенттігімен келісу қажет. Құзырлы 
органдардағы бірінші басшылардың 
жұмысын жемқорлықпен күрес 
көрсеткіші арқылы да бағалайтын 
боламын,» – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев, сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы агентігіне қарата айтқан тап-
сырмасында. Бүгінгі таңда сыбайлас 
жемқорлық бірқатар себептермен 
пайда болатын және бірнеше түрлерді 
қабылдайтын күрделі және көп 
қырлы құбылыс болып көрінеді. Ұзақ 
уақыт бойы сыбайлас жемқорлық 
мәдени, адамгершілік және тарихи 
мәселе болып саналды, бірақ бүгінде 
ол мемлекеттік органдардың да, 
азаматтардың да белсенді қатысуын 
талап ететін саяси, институционалдық 
мәселе ретінде қарастырылады.

 Осы негізде Қазақстан Республи-
касы Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігінің (Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы қызмет) Алма-
ты облысы бойынша департаменті,   
Алматы облысында «Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы волонтерлік» жо-
басы аясында сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы мобильді топ іске қосылды.  
Мобильді топ халықтың құқықтық 
сауаттылығын арттыру және тегін 
заң көмегін көрсету, қоғамда сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы мәдениетті 
қалыптастыру мақсатында кез-
десулер мен азаматтардың жеке 
қабылдауларын ұйымдастырады.  Топ 

құрамына азаматтардың проблемалық 
мәселелерін шешуге тікелей 
қатысатын еріктілер, мемлекеттік 
органдар мен құрылымдардың 
өкілдері бар. Ол құрамда Алма-
ты облысының әкімдігі мемлекеттік 
кірістер департаменті,  полиция 
департаменті, ауыл шаруашылығы 
басқармасы «ӘКК «Қонаев» АҚ Әділет 
департаменті,  Алматы облысының 
«Атамекен» Кәсіпкерлер палатасы 
өкілдері бар.  Бұл бастама облыстың 
барлық шалғай ауылдары мен 
кенттеріне қатысты болады. Сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы қызметтің 
еріктілері 19-26 қыркүйек аралығында 
Алматы облысының барлық 9 ауданы 
мен Қонаев қаласын аралап шығады 
дейді ұйымдастырушылар. 

«Жалпы 30-дан астам шалғай 
ауылдарға бару жоспарлануда. Көшпелі 
кездесулер жергілікті тұрғындар көп жи-
налатын жерлерде ұйымдастырылады. 
Бұл жергілікті Қазпошта пункттері, 
әкімдіктер, ХҚКО, мектептер, базар-
лар және ірі дүкендер. Кез келген аза-
мат келіп, мобильді топ өкілдерінен 
қажетті кеңесін тегін ала алады», 
- деп түсіндірді Алматы облысы бой-
ынша Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қызметтің басшысы Серік Орымбетов.

Көшпелі мобилдік топ  19- қыркүйек 
күні Қонаев қаласы мен Іле ауданын-
да болды.  Қонаев қаласы облыс 
орталығына аусқаннан бері қалада  
пәтер қымбаттап, халық көбейгені 
белгілі. Сондықтан заң өкілдерімен 
кездесуге  келген тұрғындардың 
көбінің сұрағы пәтер алу мәселесі 
жерге кезекке тұру, заң жағынан, 
жұмыспен қамтамасыз ету, салық 
мәселелері (жеке бизнеске салына-
тын салықтар) түсіндірмелер болды.  
Іле ауданында болса  азық-түлік база-
рында орналасу бағасы бойынша заң 
жағынан түсіндірмелер жер мәселесі 
үйді заңдастыру сұрақтары көбірек 
қойылды.  Сонымен қатар осы апта-
да тағы бір қылмыстың бетін ашқан 
агенттік мемлекет қаражатын талан-
таражға салған Алматы облысын-
да 609 млн теңге жұмыс істемейтін 
мұғалімдерге төленгенін анықтаған. 
Бұл туралы Алматы облысының Сы-
байлас жемқорлыққа қарсы қызметінің 
басшысы Серік Орымбетов брифингте 
мәлімдеді.

Оның айтуынша, жүргізілген сыртқы 
талдау барысында 609 млн теңгеден 
астам қаражат  жалақы түрінде 
аударылған 13 «өлі жан» анықталды. 
Осы фактілер бойынша 6 бухгалтерге 
қатысты қылмыстық істер тіркелген. 

Олардың біреуіне қатысты 6 жыл бас 
бостандығынан айыру түріндегі жаза 
тағайындалып, сот үкімі шығарылды. 81 
млн теңге шығын толығымен өтелді.  

«Сондай-ақ, бухгалтерлер 
мұғалімдермен келісе отырып, жоғары 
жалақы төлегені туралы 4 факт бар. 
Мұндай бұзушылықтардың жалпы со-
масы 81 млн теңгені құрайды. Бүгінгі 
таңда бір факт бойынша бухгалтер 
мен 4 мұғалім 3 жылдан 6 жылға дейін 
бас бостандығынан айырылды. 62 
млн теңге көлемінде келтірілген залал 
толығымен өтелді», - деді Серік Орым-
бетов.

                       

 Аида ҚОЖМАМБЕТОВА 

«ҚӘҺРИМАН ӘЛНИҢ ҚӘЙСӘР ОҒЛАНИ» КІТАБЫ
Жаңалықтағы Саяси қуғын-сүргін құрбандары музейіне қойылды.

Біздің мемлекетіміз, басқа да көптеген мемлекеттер 
сияқты, сыбайлас жемқорлықтың алдын алу және оны 
болдырмау мақсатында қарқынды жұмыстар  жүргізуде.

Антикор сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимылда 
азаматтық қоғамның рөлін күшейтуде
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РАЗВИВАЮТСЯ 
ДВУСТОРОННИЕ 

СВЯЗИ
Министерство культу-

ры и информации Казах-
стана будет сотрудничать 
с Госкомитетом по делам 
национальностей КНР.

Министр культуры и инфор-
мации РК Аида Балаева провела 
встречу с председателем Госу-
дарственного комитета по делам 
национальностей КНР Пань Юэ, 
прибывшим в Астану с рабочим 
визитом.

В ходе встречи были обсуж-
дены вопросы двустороннего 
сотрудничества, а также пер-
спективы установления деловых 
контактов между подведомствен-
ными организациями министер-
ства культуры и информации РК 
и Госкомитета по делам нацио-
нальностей КНР.

Поприветствовав китайского 
коллегу, Аида Балаева поздрави-
ла делегацию из КНР с предстоя-
щим важным праздником – Днем 
образования Китайской Народ-
ной Республики, и отметила вы-
сокий уровень взаимного доверия 
и стратегического партнерства, 
достигнутый между главами двух 
государств.

Подчеркивая важность укре-
пления межведомственного со-
трудничества на основе взаимо-
понимания, министр озвучила 
предложения по основным на-
правлениям двустороннего взаи-
модействия.

Пань Юэ в свою очередь, по-
благодарив казахстанскую кол-
легу за приглашение, также 
высоко оценил уровень казахско-
китайских взаимоотношений и 
выразил уверенность в том, что 
данный визит придаст новый им-
пульс их дальнейшему укрепле-
нию.

Кроме того, председатель Го-
скомитета по делам националь-
ностей КНР Пань Юэ, пожелав 
главе МКИ РК Аиде Балаевой 
успехов в новой должности, при-
гласил ее посетить с рабочим ви-
зитом Китай в рамках межведом-
ственного партнерства.

Стороны, обсудив перспекти-
вы наращивания сотрудничества 
в сфере регулирования межэт-
нических отношений, выразили 
нацеленность на развитие двух-
сторонних контактов, а также 
подписали Меморандум о взаи-
мопонимании и сотрудничестве 
между министерством культуры и 
информации РК и Государствен-
ным комитетом по делам нацио-
нальностей КНР.

Подготовила 
Кальбинур ХОШНАЗАРОВА

Dünya Ahıska Türkleri Birliği 
(DATÜB) Genel Başkanımız Sn. 
Ziyatdin Kassanov ve beraberindeki 
heyet, Almatı'da göreve yeni atanan 
Türkiye Cumhuriyeti Almatı Başkon-
solosu Sn. Evren Müderrisoğlu'nu 
makamında ziyaret etti.

Başkonsolos Sn.Evren Müderrisoğlu 
ve Genel Başkanımız Sn Ziyatdin Kas-
sanov ve heyeti arasında yapılan görüş-
mede, Kazakistan'da gerçekleştirilmesi 
beklenen eğitim, kültür ve ticaret konu-
larındaki işbirlikleri konuları ele alındı.

Genel Başkanımız Sn. Ziyatdin Kas-
sanov, görüşmenin ardından yaptığı 
açıklamada, «Almatı'da göreve yeni 
başlayan Başkonsolosumuz Sayın Evren 
Müderrisoğlu'nu ziyaret ederek kendi-
sine hayırlı olsun dileklerimizi iletmek-

ten büyük mutluluk duyduk. DATÜB 
olarak, Türkiye ve Kazakistan dostlu-
ğuna katkı sağlayan, Ahıska Türkleri ve 
diaspora faaliyetlerimiz hakkında ken-
dileri ile istişarede bulunduk. Bugüne 
kadar olduğu gibi ilerleyen dönemde 

de daha büyük çalışmalara hep birlikte  
imza atacağımıza inanıyorum. « dedi.

Görüşmede, DATÜB ve T.C. Almatı 
Başkonsolosluğu arasındaki işbirliğinin 
daha da güçlendirilmesi ile ilgili tarafl ar 
arasında fikir alışverişinde bulunuldu.

Azerbaycan, Ermeni si-
lahlı kuvvetleri personelinin 
Karabağ'dan derhal çıkarılmasını, 
Karabağ'da Ermenistan'a bağlı 
olan sözde rejimin askeri ve sözde 
«hükümet» yapılarının feshe-
dilmesini talep etti.Azerbaycan, 
Ermeni silahlı kuvvetleri persone-
linin Karabağ'dan derhal çıkarıl-
masını, Karabağ'da Ermenistan'a 
bağlı olan sözde rejimin askeri 
ve sözde «hükümet» yapılarının 
feshedilmesini talep etti.

Karabağ'da Azerbaycan ve Ermenistan ara-
sında gerilim tırmanırken, Azerbaycan Dışiş-
leri Bakanlığı, bölgedeki durumla ilgili yabancı 
diplomatik temsilcilere brifing verdi. Brifinge 
Azerbaycan Dışişleri Bakanlığı'nda, Cumhur-
başkanı Müşaviri Hikmet Hacıyev, Azerbaycan 
Cumhurbaşkanının Özel Görevler Temsilcisi 
Elçin Emirbeyov ve Dışişleri Bakan Yardımcısı 
Fariz Rzayev ile Azerbaycan'da akredite diplo-
matik temsilciler katıldı.»Ermenistan gerilimin 
azaltılmasına yönelik tüm önerileri reddetme-
ye devam etti»Brifingde, Azerbaycan'ın süreçte 
yer alan uluslararası ortaklar aracılığıyla gös-
terdiği tüm çabalara rağmen, Ermenistan ile 
Azerbaycan'ın egemen topraklarında kurduğu 
sözde rejim, normalleşme sürecine zarar ver-
meye ve gerilimin azaltılmasına yönelik tüm 
önerileri reddetmeye devam ettiği belirtildi.
Brifingde, Azerbaycan'ın karşı tarafın ısrarla 
sürdürdüğü provokatif adımlarla karşı karşıya 
kaldığı ve Azerbaycan'ın Karabağ bölgesinde 
bulunan Ermeniler tarafından yapılan sözde 
«cumhurbaşkanlığı seçimleri»nin bunun açık 
bir örneği olduğu bildirildi.Azerbaycan'ın tüm 
mesajlarına rağmen Ermeni tarafının yolundan 
dönmediği vurgulanan brifingde, Türkiye, Pa-
kistan, Ukrayna, İngiltere, Gürcistan, Moldova, 
Romanya, Macaristan, Özbekistan, Kazakistan, 

Kırgızistan, Almanya, ABD, İran, BM, Türk 
Devletleri Teşkilatı, İslam İşbirliği Teşkilatı ve 
Avrupa Birliği gibi uluslararası kuruluşların bu 
konuda açıklamalarda bulunarak yasa dışı «se-
çimleri» kınadığı ve meşruiyetini tanımadıkla-
rını açıkladığı hatırlatıldı.»Laçın ve Ağdam'dan 
eşzamanlı geçişlerin sağlanması makul bir çö-
zümü olduğu bir daha doğrulandı»Son birkaç 
ay içinde başta Rusya, ABD ve AB olmak üzere 
sürece dahil olan birçok ülke aracılığıyla Ağ-
dam- Hankendi ve Laçın-Hankendi yollarının 
eşzamanlı kullanılarak Ermeni sakinlere ürün-
lerin ulaştırılması yönünde çalışmaların devam 
ettiği belirtilen brifingde, Laçın ve Ağdam'dan 
eşzamanlı geçişlerin mevcut durumun meşru ve 
makul bir çözümü olduğunun bir daha doğru-
landığı belirtildi.10 Eylül'de ABD ve diğer işbir-
liği yapan ülkelerle gerçekleştirilen üst düzey te-
maslarda Azerbaycan tarafının, Laçın'dan geçiş 
sırasında Azerbaycan'ın ulusal sınır ve gümrük 
kontrol şartları yerine getirdiği aktarılan bri-
fingde, Uluslararası Kızılhaç Komitesi (ICRC) 
tarafından Laçın ve Ağdam'dan eşzamanlı ola-
rak geçilmesi seçeneğine bağlı olduğu yine-
lenerek diplomatların dikkatine sunuldu.»10 
binden fazla Ermeni silahlı güçleri Azerbaycan 
topraklarında yasadışı olarak bulunmaya devam 
ediyor»Ermenistan'ın Azerbaycan'ın egemen-
liğini ve toprak bütünlüğünü hedef alan askeri 
ve siyasi provokasyonlarının arttığına vurgu ya-
pılan brifingde, 10 binden fazla Ermeni silahlı 
güçlerinin Azerbaycan'ın Karabağ bölgesinde 
yasadışı olarak bulunmaya devam ettiği belir-
tilerek, 100'den fazla tank ve diğer zırhlı araç, 
roket sistemleri de dahil olmak üzere 200'den 
fazla ağır top, onlarca farklı radyo-elektronik 
savaş sistemi ve 200'den fazla havan sistemi 
halihazırda Rus barış gücünün konuşlandığı 
Azerbaycan topraklarına yerleştirilmiş durum-
da olduğu kaydedildi.»Ermenistan üçlü bildiriyi 
açıkça ihlal ediyor»Ermenistan'ın yükümlülük-
lerinin aksine Karabağ'daki silahlı Ermeni güç-
lere teknik, askeri, lojistik ve mali destek sağlığı 
ve bu grupların doğrudan Ermenistan'ın devlet 
bütçesinden finanse edildiği belirtilen brifingde, 
Ermenistan'ın Rus barış gücünün konuşlandı-

rılmasına paralel olarak Ermeni silahlı kuvvet-
lerinin çıkarılması talebinin 4. paragraft a açıkça 
ifade edildiği 10 Kasım 2020 tarihli üçlü bildiriyi 
açıkça ihlal ettiği bildirildi.»Ermenistan askeri 
provokasyonlarını yoğunlaştırdı»Son günlerde 
hem Azerbaycan ile Ermenistan arasındaki be-
lirlenmemiş sınır boyunca hem de Karabağ böl-
gesinde istihkam çalışmaları ve diğer askeri faa-
liyetlerde artışla birlikte askeri provokasyonların 
yoğunlaştığı gözlemlendiği ifade edilen brifingde, 
Ermenistan'ın açıkça yeni askeri saldırı için yeni 
hendekler kazdığı, istihkamlar inşa ettiği, per-
sonel ve askeri araç topladığı belirtildi.»Ermeni 
tarafı çeşitli bahanelerle varılan anlaşmaları ih-
lal etti»Brifingde, Azerbaycan'ın dünyadaki her 
ülke gibi, egemenliğini ve toprak bütünlüğünü 
uluslararası hukuka yansıyan her türlü yöntemle 
savunma hakkına sahip olduğu ve bu önemli hu-
susta Ermenistan'ı bu tehlikeli yoldan dönmeye 
zorlamak her zamankinden daha önemli ve ge-
rekli hale geldiği vurgulanarak, Ermeni tarafı çe-
şitli bahanelerle varılan anlaşmaları ihlal ettiği ve 
bunun tek nedeninin, durumu uzatmak, gerilimi 
artırmak ve son olarak normalleşme sürecini sek-
teye uğratmak olduğu aktarıldı.»Ermenistan'ın 
Karabağ bölgesinde bölücülük ve terörizmi des-
teklemeyi bırakmasını talep ediyoruz»Brifingde, 
Azerbaycan'ın, Ermenistan'dan askeri faaliyet-
lerini durdurmasını, intikamcı planlarından 
vazgeçmesini, Azerbaycan'ın egemenlik ve top-
rak bütünlüğünü ihlal etmeyi durdurmasını ve 
Azerbaycan'ın Karabağ bölgesinde bölücülük 
ve terörizmi desteklemeyi bırakmasını talep et-
tiğini diplomatların dikkatine sunuldu.»Sözde 
rejimin askeri ve sözde hükümet yapıları 
feshedilsin»Brifingde, Azerbaycan'ın Ermeni si-
lahlı kuvvetleri personelinin Karabağ'dan derhal 
çıkarılması, Karabağ'da Ermenistan'a bağlı olan 
sözde rejimin askeri ve sözde «hükümet» yapıla-
rının feshedilmesi ve Azerbaycan topraklarında 
yasa dışı olarak konuşlandırılan Ermeni silahlı 
kuvvetlerinin silahsızlandırılmasını talep edildi. 
Söz konusu şartlar yerine getirilirse bu durumda 
sözde rejimin «temsilcilerine» af uygulanabile-
ceğine vurgu yapıldı. - BAKÜ

Kaynak: İHA

DATÜB’den T.C. Almatı 
Başkonsolosuna hayırlı olsun ziyareti

Azerbaycan: «Ermeni silahlı kuvvetleri personeli 
Karabağ'dan derhal çıkarılsın»
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Birleşmiş Milletler (BM) 
78. Genel Kurulu nedeniyle 
Amerika Birleşik Devletleri’nin 
(ABD) New York şehrinde 
bulunan Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan, Ahıska Türk-
leri ile Türkevi’nde bir araya 
geldi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, buradaki 
konuşmasında, kabulün yapıldığı bina-
nın, adından da anlaşılacağı üzere tüm 
Türklerin evi olduğunu söyledi.

Türkevi’nin Ahıska Türklerine de 
kapısının her zaman sonuna kadar açık 
olduğunu vurgulayan Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, “Amerika’nın farklı bölgele-
rinden yola çıkıp buralara kadar teşrifl e-
riniz için her birinize ayrı ayrı teşekkür 
ediyorum. Bu güzel tablo, gönül birliği-
mizi de en iyi şekilde yansıtıyor. 1944 
yılında maruz kaldığınız sürgünle bir-
likte büyük acılar çektiniz, nice badireler 
atlattınız. Bugün bu vesileyle sürgünde 
hayatını kaybedenlere Allah’tan rahmet 
diliyorum. Rabb’im hepsini cennetiyle, 
cemaliyle müşerref eylesin” diye konuş-
tu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Ahıska 
Türklerinin, sürgünle birlikte dünya-
nın 9 farklı ülkesine yayıldığını, yıllar 
boyunca zorlu şartlar altında yaşadığını 
ancak onca zorluğa rağmen kimliklerini 
korumayı, kültürel miraslarını gelecek 
kuşaklara aktarmayı başardığını belirtti.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, şöyle de-
vam etti: “Nerede olurlarsa olsunlar, 
Ahıska Türklerinin yürekleri her zaman 
Türkiye ile birlikte atmıştır. Türkiye 
olarak, her türlü sıkıntıya göğüs gere-
rek yazdığınız başarı hikâyelerinden 
gurur duyuyoruz. Bu başarılara yenile-
rinin, daha büyüklerinin eklenmesi için 
üzerimize düşeni yapmakta kararlıyız. 
Bu anlayışla, Ahıska Türklerinin du-
rumunu çok yakından takip ediyoruz. 

Ukrayna’da olaylar başladıktan sonra 
hemen bu ülke makamlarıyla irtibata ge-
çerek çatışmalardan etkilenen Ahıskalı 
kardeşlerimizi ülkemize getirdik. Farklı 
gruplar hâlinde toplam 1000 ailenin Er-
zincan ve Ahlat’a yerleşmesini sağladık. 
Bu şekilde ülkemize gelen Ahıska Türkü 
sayısı 4 bini buluyor.”

Ayrıca çeşitli projelerle Ahıska tari-
hine, sanatına ve kültürel mirasına sahip 
çıktıklarını vurgulayan Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, Yurtdışı Türkler ve Akraba 
Topluluklar Başkanlığı ve TİKA’nın bu 
yönde yürüttüğü çeşitli projeleri takdirle 
karşıladıklarını bildirdi.

“578 SOYDAŞIMIZ İÇİN DE ÇA-
LIŞMALARIMIZI 

TAMAMLAYACAĞIZ”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Ahıska 
Türklerinin huzur ve esenliğini kendi 
vatandaşlarından ayrı görmediklerini 
belirterek, şu ifadeleri kullandı: “Ken-
dilerinin yıllardır hasretle bekledikleri 
Türk vatandaşlığını kazanmaları için 
gerekli adımları atıyor, bu süreci hız-
landırıyoruz. 2022 yılından bu yana 
İçişleri Bakanlığımızın desteği ve bü-
yükelçiliklerimiz, başkonsoloslukları-
mız ve Dünya Ahıska Türkleri Birliği-
nin katkılarıyla 820 soydaşımız Türk 
vatandaşlığını kazandı. İnşallah biraz 
sonra sizleri temsilen kardeşlerimize 
Türkiye Cumhuriyeti kimlik kartlarını 
takdim edecek, bu sevinci hep birlikte 

yaşayacağız. İşlemleri devam eden 578 
soydaşımız için de çalışmalarımızı sü-
ratle tamamlayacağız. Ahıska Türkle-
rine en fazla sahip çıkan, meselelerini 
çok yakından takip eden hükûmetiz. 
Bizden önce vatandaşlık verilen Ahıska 
Türkü sayısı oldukça sınırlıydı. 1992 ile 
2003 yılları arasında sadece 4 bin 840 
kardeşimiz bu haktan faydalanmıştı. 
Bizim dönemimizde bu rakam 60 bini 
geçti. Ahıska Türklerinin vatanlarına 
gönüllü geri dönüşleri için muhatap-
larımız nezdinde temaslarımızı devam 
ettiriyoruz. Bu meselenin dostluk, saygı 
ve iyi niyet temelinde insani ve hukuki 
çerçevede çözüme kavuşturulması için 
çaba harcıyoruz. İnşallah bundan son-
ra da sizlerin davasını davamız bilecek 
ve gereken her türlü diplomatik gayreti 
sergileyeceğiz.

“EŞ GÜDÜM İÇİNDE 
HAREKET EDELİM”

Bazı hususlara dikkati çekmek istedi-
ğini dile getiren Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Toplumlar, birlik ve beraberlik içerisinde 
olduğu ölçüde güçlüdür ve hak ettikleri 
saygıyı görürler. Türk vatandaşlığına ge-
çişler dâhil Ahıska Türk toplumunu ilgi-
lendiren tüm konularda eş güdüm içinde 
hareket edelim. Sizlerden, büyükelçilik ve 
başkonsolosluklarımızla, Dünya Ahıska 
Türkleri Birliği ile yakın koordinasyon 
içinde olmanızı özellikle rica ediyorum. 
Ahıska Türklerinin bulundukları ülke-
lerde kimliklerini, dillerini, dinlerini ve 
kültürlerini korumaları önceliklerimizin 
başında geliyor” diye konuştu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, bu doğ-
rultudaki çalışmalara katkılarını sürdü-
receklerini anlatarak, şunları kaydetti: 
“Amerika’daki diğer Türk ve Müslüman 
sivil toplum kuruluşlarıyla da iş birliğinizi 

güçlendirmenizde büyük fayda görüyo-
rum. Son dönemde artan ırkçılık ve İslam 
düşmanlığı karşısında birlikte hareket et-
meniz, bu tür eğilimlere birlikte ‘dur’ de-
meniz gerekiyor. Müslümanları hedef alan 
haksız, hukuksuz ve ayrımcı anlayış kar-
şısında sizlerin de hassasiyet göstermeniz 
önemlidir. Kültürünüzü korurken yaşadı-
ğınız toplumla bütünleşmenizi, etkin bir 
şekilde temsil edilmenizi de önemsiyorum. 
Bu çerçevede Amerikan sivil toplumuna 
aktif katılımınız, gelecek kuşağa bırakaca-
ğınız güçlü bir miras olacaktır. Sizlerden 
kimsenin aranıza nifak tohumları ekme-
sine fırsat vermemenizi bekliyoruz. Ener-
jimizi iç kavgalara değil, mücadelemizin 
başarısına teksif edeceğiz.”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
Türkiye’nin bundan sonra da Ahıska 
Türklerinin yanında olmaya devam 

edeceğini belirtti.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, New York’ta 
Ahıska Türkleri ile bir araya geldi
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DATÜB  Dünya 
Türk İş Konseyi 10. 
Kurultayı’na katıldı

DATÜB Genel Başkanımız Sn. Ziyatdin 
Kassanov başkanlığındaki DATÜB Heyeti, 
Dış Ekonomik İlişkiler Kurulu (DEİK) 
çatısı altında faaliyet gösteren Dünya Türk 

İş Konseyi (DTİK), Cumhurbaşkanlığı himayelerindeki Türk ve Türkiye 
dostu diaspora temsilcilerinin bir araya geldiği İstanbul'da Haliç Kongre 
Merkezi'nde gerçekleşen Dünya Türk İş Konseyi 10. Kurultayı'na katıldı. 

Sayın Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan'ın açılış konuşmasını 
yaptığı Kurultay'da söylediği, «Yeni çağın ayak sesleri daha güçlü şekilde du-
yulmaya başladı. Türkiye olarak önümüzdeki müstakbel çağın lider ülkeleri 
arasında yer almak üzerine kuruyoruz» sözleri katılımcılar tarafından uzun 
süre alkışlandı.

DATÜB Genel Başkanımız Sn. Ziyatdin Kassanov, Kurultay kapsamında 
T.C. Dışişleri Bakanımız Sn. Hakan Fidan ile oldukça samimi bir görüşme ger-
çekleştirildi. 

DATÜB olarak nazik davetlerinden dolayı DEİK ve DTİK yönetimine te-
şekkür ediyoruz.

DATÜB’den Nüfus ve Vatandaşlık İşleri Genel 
Müdürüne Hayırlı Olsun Ziyareti

Dünya Ahıskalı Türkler Birliği (DATÜB) Genel Sekreteri Fuat Uçar ve 
DATÜB Türkiye Temsilcisi Dr. İbrahim Agara, 11 Ağustos 2023 tarihinde 
Resmi Gazete’de yayımlanan Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi ile İçişleri 
Bakanlığı Nüfus ve Vatandaşlık İşleri Genel Müdürü olarak atanan Vali Genel 
Müdür İbrahim Taşyapan’a hayırlı olsun ziyaretinde bulundu. 

Ziyaret sırasında DATÜB Genel Sekreteri Fuat Uçar, Vali Genel Müdür İbra-
him Taşyapan’a DATÜB Genel Başkanı Ziyatdin Kassanov’un selamlarını ilete-
rek, DATÜB faaliyetleri ile ilgili bilgi verdi.

DATÜB olarak, Nüfus ve Vatandaşlık İşleri Genel Müdürü Vali Genel Mü-
dür İbrahim Taşyapan’a kabullerinden dolayı teşekkür eder, yeni görevinin hayırlı 
uğurlu olmasını dileriz.

DATÜB Genel Merkezi
14 Eylül 2023

DATÜB Heyeti, Bilecik İl Göç İdaresi Müdürü 
Samet Kamber'i makamında ziyaret etti

DATÜB Genel Sekreteri Fuat Uçar ve Bozüyük İlçe Temsilcisi 
Bekir Velioğlu'dan oluşan heyet T.C. Bilecik Valiliği İl Göç İdare-
si Müdürü Samet Kamber'i ziyaret etti.

Yapılan görüşmede, Genel Sekreter Fuat Uçar, Müdür Samet Kamber'e DA-
TÜB Genel Başkanı Ziyatdin Kassanov’un selamlarını ileterek, DATÜB faaliyet-
leri hakkında bilgi verip, Bozüyük'te yaşayan Ahıskalı Türklerin önceden birikmiş 
iki yüzden fazla dosyalarının işleme alınması ve ikamet izni başvurularına kısa 
zamanda cevap verilmesinden dolayı kendisine teşekkür etti.

DATÜB olarak, her zaman Ahıskalı Türklerin karşılaştıkları sıkıntıların çözü-
mü için büyük bir özveri ile çalışan Bilecik İl Göç İdaresi Müdürü Samet Kamber'e 
ve personeline şükranlarımızı sunar, kabullerinden dolayı teşekkür ederiz.

Oldukça verimli geçen görüşmede, hediye takdimi ve birlikte hatıra fotoğrafı 
çektirildi. 

DATÜB Genel Merkezi

2023-2024 Han Vakfı Bursları başvuruları başladı!    
Han Vakfı'nın Türkiye'de eğitim alan lisans, lisansüstü ve doktora seviyelerindeki Ahıskalı 

öğrenciler için başlattığı burs çalışmasının başvuruları başladı.
15 Eylül - 15 Ekim tarihleri arasında başvurabileceğiniz burs Ahıskalı öğrencilere ulaştırı-

lacak.                      
Başvuru için tıklayın: https://forms.gle/4yc5cHCCkYSm1UESA (Profilden ulaşabilirsiniz) 
Başvuru sonuçları, değerlendirme tarihlerinden sonra açıklanacaktır.
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2023 жылы 1 қыркүйекте 
Қазақстан Республикасының 
Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев жыл сайынғы 
Қазақстан халқына Жолдау-
ын жариялады.

     
Шымкент қаласы «Ахыска» Түрік 

этно-мәдени орталығының кезекті оты-
рысында Қазақстан Республикасының 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
жыл сайынғы Қазақстан халқына Жол-
дауы талқыланды.

Жиынды Шымкент қаласы 
«Ахыска» Түрік этно-мәдени 
орталығының төрағасы Асанов Ла-
тифша Қаймаханұлы ашып, жол-
дауда айтылған негізгі мәселелерге 
тоқталды.

Қазақстанның транзиттік әлеуеті 
жайында.  Қазақстан көлік сала-
сында Ресеймен және Қытаймен 
ынтымақтастығын жалғастыра береді. 
Біздің транзиттік әлеуетімізді нығайту 
ісінде Транскаспий бағдары айрықша 
рөл атқарады. Орта мерзімдік кезеңде 

осы дәліз арқылы тасымалданатын жүк 
көлемі бес есе артуы мүмкін. Ол үшін 
Қытай, Әзербайжан, Грузия, Түркия 
сияқты серіктес мемлекеттермен бірге 
күш жұмылдыруымыз қажет.

Цифрландыру. Біздің маңызды 
стратегиялық міндетіміз – Қазақстанды 
ІТ мемлекетке айналдыру. Цифрлан-
дыру ісінде нақты жетістіктеріміз де 
жоқ емес. Біз электронды үкімет және 
финтехты дамыту индексі бойынша 
әлем көшбасшыларының қатарында 
тұрмыз.

Зияткерлік меншік. Зияткерлік 
меншік дегеніміз – құрал-жабдық не-
месе технология сияқты кәдімгі мүлік. 
Қазір креативті индустрия орталықтары 
3 ірі қалада (Астана, Алматы, Шым-
кент) шоғырланған, өңірлер назардан 
тыс қалып отыр. Бұл ахуалды түзеу 
қажет. Дарынды азаматтарды өзіне 
тартатын орындар, яғни кретивті ин-
дустрия орталықтары барлық облыс 
орталығында болуға тиіс.

Орта кәсіпкерлікті дамыту. Енді 
орта кәсіпкерлікті дамыту мәселесіне 
тоқталғым келеді. Соңғы жылдары 
қабылданған шаралардың арқасында 
шағын және ірі бизнес тұрақты дами 
бастады. Алайда орта кәсіпкерліктің 
даму қарқыны әлі де бәсең. Жаңа 
экономикалық үлгіге көшу үшін оны 
«қолмен көтеруге» тура келеді. Ең 
алдымен, орта бизнестің дамуын те-
жеп тұрған кедергілерді жою қажет. 
Орта кәсіпкерліктің басым бөлігі 
әбден дамыған кезде бөлшектеніп 
кетеді. Өйткені оларға шағын биз-
нес деңгейінде қалған әлдеқайда 
«қолайлы». Үкімет шағын бизнесті 
өзара бірігіп, ірі кәсіп иелері болуға 
талпындырады.

Кәсіпкерліктің бүгінгі ахуалы. Тағы 
бір маңызды мәселе – кәсіпкерліктің 
бүгінгі ахуалы. Билік пен бизнестің ара-
сында сындарлы диалог болуы қажет. 
Қазіргі өтпелі кезеңде мемлекеттік 
органдардың кемшілікке жол беретіні, 
кейде асыра сілтейтіні жасырын 
емес. Сондықтан экономикалық 
сипаттағы кейбір заң бұзу әрекеттерін 
қылмыс санатынан алып тастау 
жұмысын жалғастыру қажет. Бұл жер-
де сөз кәсіпкерлерге және олардың 
экономикалық теріс әрекетке қатысты 
істері туралы болып отыр. Салық са-
ласында заң бұзғандарды қылмыстық 
жауапкершілікке тартуға негіз болатын 
шекті анықтайтын әділ механизм енгізу 
қажет.

Макроэкономикалық саясат. Біз 
макроэкономикалық саясатты қайта 
қарап, жаңартуымыз керек. Мен 
жаңа ғана экономика салаларындағы 
реформалардың негізгі бағыттарын 
айқындап бердім. Оның бәрін табы-
сты жүзеге асырудың басты шарты 
– макроэкономикалық тұрақтылық. 
Бұл – аксиома. Қаржы, салық-бюджет 

және ақша-несие саясатын үйлестіру 
керек.

Инвестиция. Инвестицияның 
жетіспеуі экономиканың өсімін те-
жеп тұрған басты мәселе болып 
тұр. Инвестицияның тапшылығы 
болашақта тоқырауға әкеп 
соқтырады.

Сонымен бірге нақты секторға 
берілетін кредит азайып жатқанда 
банктер тұтыну несиесімен әуестеніп 
кетті. Осы жағдай қаржы жүйесіне 
төнетін сын-қатерлердің көбеюіне 
және азаматтардың шектен тыс 
қарызға батуына әкеп соқтырды.

Банк  істері. Сонымен бірге 
банктерді корпоративті несие беру ісіне 
белсене қатысуға, яғни кәсіпкерлерді 
қолдауға ынталандыру керек. Банк 
қызметінің басқа түрлеріне қарағанда 
бизнеске несие беру ісі банктерге пру-
денциалды және фискалды реттеу 
тұрғысынан анағұрлым тиімді болуы 
керек. Мұның оңай еместігін, күрделі 
мәселе екенін түсінемін. Үкіметке 
және қаржы саласын реттейтін ме-
кемелерге бір жылдың ішінде осы 
маңызды мәселеге қатысты өздерінің 
кесімді байламын айтуды тапсыра-
мын.

Банк саласы. Банк саласындағы 
тағы бір өзекті мәселе – барлығы 
бірнеше банктің қолында 
шоғырланған. Қазір Қазақстанда 21 
банк бар. Бірақ корпоративті секторға 
несие берумен, яғни экономикалық жо-
баларды қаржыландырумен бірнеше 
ірі банк қана айналысады. Сондықтан 
осы саладағы бәсекені арттыру үшін 
елімізге шетелден сенімді үш банкті 
тартқан жөн.

Осылайша Латифша Қаймаханұлы 

жолдаудан үзінділер келтіріп өз ойын 
ортаға салды.

Екінші сөз кезегін Шымкент 
қаласы «Ахыска» Түрік этно-мәдени 
орталығының төрағасының орынбаса-
ры Құрбанов Ағапаша Гулалиұлы алды. 
Биыл Президент еліміздің экономика-
сы, саясаты мен мәдениеті ғана емес, 
сонымен қатар судың қолжетімділігі 
мен сапасы мәселесі сияқты өмірлік 
маңызды мәселелерді де қозғады. 
Осыған байланысты су және ирригация 
министрлігі құрылды. Көлік-логистика 
саласының бұрыннан келе жатқан 
мәселесі көтерілді. Президент Еура-
зияда теңіз инфрақұрылымын дамы-
ту, көлік министрлігін қалпына келтіру 
және уақыт өте келе толыққанды 
көліктік-логистикалық мемлекет 
болу қажеттігін мәлімдеді. Сонымен 
қатар, ол цифрландыру және ин-
новацияларды енгізу мәселелеріне 
ерекше назар аударатынын және 
стратегиялық маңызды міндеттердің 
бірі Қазақстанды IT-елге айналды-
ру болып табылатынын атап өтті. Ол 
өңірлік университеттер базасында 

барлық облыс орталықтарында тұтас 
инновациялық экожүйе құру міндетін 
қойды.

Жетекші халықаралық компания-
лармен ынтымақтастық орнату керек. 
Білікті мамандар даярлауымыз қажет. 
Кемінде үш белгілі жоғары оқу орны 
жасанды интеллект саласына қажетті 
кадрларды дайындау керек.

Экономиканы өркендетуге және 
халықты жұмыспен қамтуға ықпал 
ететін тағы бір бағыт – медиа, кино, 
музыка, дизайн, білім беру, ақпараттық 
технология салаларын қамтитын 
креативті индустрия.

Біз елімізде креативті экономиканың 
жан-жақты дамуына барлық жағдайды 
жасауымыз керек. Соның ішінде, 
зияткерлік меншікті қорғайтын 
құқықтық тәсілдер қажет. Бұл – өте 
маңызды мәселе. 

Осылайша Жолдау жан-жақты 
талқыланып, жиналған қауым өз 
пікірлерін ортаға салды.

Талқылау барысында Шым-
кент қаласы «Ахыска» Түрік этно-
мәдени орталығының мүшелері 
Жолдауда қозғалған мәселелердің 
маңыздылығын атап өтті. Олар 
Президенттің қазақстандықтардың 
өмірінің барлық салаларына оң 
әсерін тигізетін барлық бастамаларын 
қолдауға дайын екендіктерін білдірді.

Шымкент қаласы 
«Ахыска» ТЭМО    

«Ахыска» газетінің 
аумақтық тілшісі,

филология ғылымдарының 
кандидаты,

доцент Ағапаша Гулалиұлы 
Құрбанов

Kazak Sporcu 
Rizabek Aitmukhan 

Dünya Güreş 
Şampiyonası'nda 
Tarihi Bir Başarıya 

İmza Attı

Kazak sporcu Rizabek 
Aitmukhan, Dünya Güreş 
Şampiyonası'nda erkekler 
serbest stilde ülkesine ta-
rihindeki ilk dünya şampi-
yonluğunu kazandırdı. 

Aitmukhan, finalde Azerbay-
canlı rakibini yenerek altın ma-
dalya elde etti. Kazakistan Devlet 
Başkanı Kasım Cömert Tokayev, 
Aitmukhan'ı tebrik ederek bu ba-
şarının Kazak halkı arasında spo-
run popülerleşmesine katkı sağ-
layacağını belirtti.Dünya Güreş 
Şampiyonası'nda Kazak sporcu 
Rizabek Aitmukhan, erkekler ser-
best stilde ülkesine tarihinin ilk 
dünya şampiyonluğunu kazandır-
dı.Sırbistan'ın başkenti Belgrad'da 
düzenlenen organizasyonun er-
kekler serbest stil 92 kilo finalin-
de Aitmukhan ile Azerbaycanlı 
Osman Nurmagomedov karşılaştı.
Aitmukhan, rakibini 5-2 yene-
rek elde ettiği altın madalyayla 
ülkesinin tarihine geçti.Rizabek 
Aitmukhan, AA'ya yaptığı açıkla-
mada, Kazakistan tarihine geçti-
ği için çok mutlu olduğunu ifade 
ederek «Çok çalıştım, çok emek 
verdim ve sonunda başardım. He-
defimiz bundan sonra daha büyük 
başarılar elde etmek. Finalde çok 
güçlü bir rakiple karşılaştım ama 
iyi bir taktikle Azerbaycanlı raki-
bimi yendim. Bu şampiyonluğum 
Kazakistan'a armağan olsun.» şek-
linde konuştu.Sporcunun elde etti-
ği başarı ülkesinde sevinçle karşıla-
nırken, Kazakistan Devlet Başkanı 
Kasım Cömert Tokayev de bir me-
saj yayımlayarak Aitmukhan'ı teb-
rik etti.Kazakistan Devlet Başkanı 
mesajında, «Kazakistan için tarihi 
bir başarı. Bu şampiyonluğun Ka-
zak halkı arasında sporun popü-
lerleşmesi adına ve genç jeneras-
yon için büyük katkısı olacağına 
inanıyorum.» ifadelerini kullandı.

Kaynak: AA

ҚР Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
Қазақстан халқына Жолдауын талқыға салу
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Заместитель Председателя АНК встретился 
с представителями медиа сферы

В г. Алматы в рамках праздничных мероприятий, по-
священных Дню города, состоялась встреча замести-
теля Председателя Ассамблеи народа Казахстана – за-
ведующего Секретариатом АП РК Марата Азильханова с 
представителями медиа-сферы.

В мероприятии также приняли участие председатель Комитета по раз-
витию межэтнических отношений Министерства культуры и информации 
РК Галым Шойкин, Заместитель Председателя Ассамблеи народа Казах-
стана, председатель Республиканского этнокультурного центра таджиков 
Акбаржон Исмаилов, директор РГУ «Қоғамдық келісім» Министерства 
культуры и информации РК Элина Масагутова, председатели республи-
канских этнокультурных объединений, члены АНК и общественных струк-
тур АНК, представители этнических СМИ, журналисты и блогеры.

Данная встреча прошла в формате «без галстука». Целью мероприя-
тия стало объединение единомышленников, стремящихся найти общее 
решение по вопросам гражданской идентичности, а также укрепления 
общественного согласия и единства в стране.

По завершению мероприятия приглашенные журналисты и участники 
нашли точки соприкосновения, обсудив проекты и направления совмест-
ной деятельности по работе в медиа.

Шахар  әкімі Ерболат Досаев 
еліміздегі ірі мегаполистің дамуы 
мен гүлденуіне елеулі үлес қосқан 
азаматтарға «Алматы қаласының 
Құрметті азаматы» атағын сал-
танатты түрде табыстау рәсіміне 
қатысып, құтықтады. Биылғы 
жылдың ерекшелігі, қаланың 
құрметті азаматтары қатарында 
әлемге әйгілі топтар, ғалымдар, 
дәрігерлер, өнер және  қоғам 

қайраткерлері болды.
Сөзді бастаған қала бас-

шысы мегаполис тұрғындары 
мен қонақтарын ең алдымен  
мерекелерімен құттықтады.

– Алматы Қазақстан 
тәуелсіздігінің «алтын бесігі, 
еліміздің жаңа тарихы басталған 
қала»-, деп аталады. Қаламыздың  
ең басты құндылығы – сіздер,  
яғни алматылықтар. Алматыны 
көркем, бойына қан жүгіртетін, 
қонақжай ететін сіздерсіздер. Алма-
ты тұрғындарымен мәнді, бүгін  біз 
үшін ерекше күн.  Мегаполисіміздің 
дамуына қосқан үлестеріңіз үшін 
әрбір алматылыққа шын жүректен 
алғыс айтамын», — деді Ерболат 
Досаев.

Биылғы жылдың Алматы қаласы 
құрметті азаматы деген марапатқа,  
аты аңызға айналған

«Дос-Мұқасан» вокалды-
аспаптық ансамблі, 

Көрнекті антрополог Оразақ 
Ысмағұлов, 

Белгілі суретші,  Қазақстан 
Суретшілер одағының мүшесі Ал-
пысбай Қазғұлов.

 Қазақстанның халық әртісі,  
Жәния Әубәкірова

  Қоғам қайраткері,  
Ауғанстандағы соғыс ардагерлері 
мен мүгедектерінің қоғамдық 
бірлестіктерін үйлестіру кеңесінің  
ҚБ төрағасы Мұрат Абдушүкүров

 Мемлекет және саяси қайраткер, 
генерал-полковник Сәт Тоқпақбаев 

ҚР  Ұлттық Ғылым 
академиясының академигі  Ғахип 
Уалиев.

 Белгілі математик,  ҚР  Ұлттық 
Ғылым академиясының профессо-

ры Асқар Жұмаділдаев
Қазақ футболының ардагері, 

әйгілі қақпашы,  КСР-нің еңбек 
сіңірген жаттықтырушысы. КСРО 
спорт шебері  Құралбек Ордабаев.

 «Жалпы акушерлік, гинеколо-
гия және перинатология»  кеңесінің 
төрайымы,  ҚР Денсаулық сақтау 
ісінің үздігі,  ҚР үздік акушер-
гинекологы Зәуреш Аманжолова-
лар лайықты деп марапатталды. 

- Мен 1975 жылдан бері Ал-
матыда тұрамын. Сүйікті Алматы-
ма ең алғаш оқуға,  медициналық 
институтқа түсу үшін келген едім, 
содан бері қанша жыл өтті.  Өмірім 
осы Алматы  қаласымен байланы-
сып келеді.  Аз уақыт емес, осы 
уақыт ішінде  алматылық 15 мың 
әйелдердің босануына қатысыппын. 
Уақытымның  көп бөлігін қоғам 
игілігі үшін жұмыс істеуге арнаппын,  
бүгінгі күнгі жеткен жетістіктерімнің 
барлығын Алматыммен  байланы-
стырамын. Алматыны қатты жақсы 
көремін, ол әрбір қазақстандық үшін 
қымбат. Айналасындағы таудай 
асқақ мегаполисіміздің ерекшелігі 
де осында», – деп бөлісті Зәуреш 
Аманжолова.

Сәт Тоқпақбаев та Алматының 
күннен күнге көркейіп келе 
жатқанын  атап айтып өтті. Оның 
пікірінше қала қарқынды дамып 
келе жатқанына қарамастан, қала 
осыдан он, жиырма, керек десеңіз 
жарты ғасыр бұрынғы табиғилығын, 
тарихи сәулетін  жоғалтпақ емес.

–  Алматыда туып-өстім, Менің 
көз алдымда қала кеңейіп, дамып, 
түрленді. Айтайын дегенім, қазірдің 
өзінде қала әкімінің басшылығымен 
Алматымыз күннен күнге өсуде.  
Бізге, тұрғындарға қаламыз өте  
жайлы. Мен қаламызды қатты 
жақсы көремін. Әрине, мен өмірімде 
әртүрлі аймақтарды, шетелдерді  
араладым, бірақ Алматы әрқашан 
менің жүрегімде, сәл көрмесем 
сағынышқа айналар  ерекшелікке 
ие », - деді генерал-полковник.

                                                         

Аида ҚОЖМАМБЕТОВА 

В августе 2023 года годовая инфляция в стране замедлилась, составив 
13,1%, что ниже июльского показателя, который составлял 14,0%. Годовая 
инфляция замедлилась во всех 20 регионах страны.

При этом, месячная инфляция в стране в отчетный период составила 
0,7%. 

Наибольшие значения годовой инфляции зафиксированы в Акмолинской 
области, Астане и Северо-Казахстанской области.

Цены на продовольственные товары в августе замедлились до 12,4% г/г 
(в июле –13,5%). Максимальный рост цен на товары данной группы сложил-
ся в Астане (16,2%), а минимальный – в Шымкенте (9,7%).

Темп роста цен на непродовольственные товары замедлился до 13,5% г/г 
(в июле – 15,0%). Максимальное значение зафиксировано в Астане (16,2%), 
минимальное – в Улытауской области (9,6%).

Цены на платные услуги в августе выросли до 13,9% г/г (в июле – 13,6%), 
при этом значительно выше общереспубликанского уровня цены выросли в 
Актюбинской области (17,4%), значительно ниже – в Астане (9,5%).

Гульмира КУНАПИЯ

ОБ ИНФЛЯЦИИ В РЕГИОНАХ 
РАССКАЗАЛИ В НАЦБАНКЕ

Годовая инфляция замедлилась во всех 20 регионах

Қала күні қарсаңында Алматының 
Құрметті азаматы атағы  табысталды 

 Алматыда қала күндері әлі де тойлануда. Мереке 
қарсаңында жылдағы дәстүрмен,  «Алматы қаласының 
құрметті азаматы»   атағын табыстау салтанаты өтті. Сал-
танатты шара  Алматыдағы Абай алаңында болды.
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НАЦБАНК ОБЪЯВИЛ О СОЗДАНИИ  
НАЦИОНАЛЬНОЙ ПЛАТЕЖНОЙ КОРПОРАЦИИ

В задачи новой структуры вхо-
дит реализация проектов «Цифро-
вой тенге» и Open Banking.

В Национальном банке РК сообщили о 
создании Национальной платежной корпо-
рации путем реорганизации РГП «Казахстан-
ский центр межбанковских расчетов».

Соответствующие изменения были внесе-
ны в положение и структуру Национального банка, а также состав его дочер-
них организаций.

Национальная платежная корпорация будет обеспечивать бесперебой-
ное функционирование и развитие национальной платежной системы по 
принципу равной доступности для всех участников рынка.

«НПК является правопреемником КЦМР и продолжает обеспечивать до-
ступность сервисов для участников платежного рынка, в том числе оказывает 
услуги по межбанковскому клирингу, проведению межбанковских платежей и 
переводов денег, а также удаленной цифровой идентификации», - говорится 
в сообщении.

В функции и задачи НПК также входит дальнейшее развитие цифровой 
финансовой инфраструктуры, в том числе путем реализации проектов «Циф-
ровой тенге» и Open Banking.   

В Нацбанке ожидают, что реорганизация КЦМР в Национальную платеж-
ную корпорацию обеспечит дальнейшее повышение эффективности, безо-
пасности и надежности платежной инфраструктуры страны, а также ускорит 
темпы внедрения инновационных продуктов и цифровизации финансового 
сектора.

Гульмира КУНАПИЯ

Алматы облысында  
1500-ден астам жас әскер 
қатарына қабылданды 

«Тәртіпке бағынған құл болмайды» 
деп бекер айтпаса керек. Осы тәртіп 

те, намысшыл ұрпақ тәрбиесі де әскери мектептен бастау алады. 
Өзін нағыз ер азаматпын деп санайтын кез-келген ҚР азаматы 
Отан алдындағы борышын өтеуге міндетті. 

Осы орайда Жергілікті басқару органдары мен Қорғаныс істері жөніндегі 
басқарма, бөлімдерде  көктемгі және күзгі әскерге шақырылымда десантық 
шабуылдаушы бригадасы, әуе қорғанысы күштеріне, теңіз жаяу әскерлері, 
тағы басқа әскери бөлімдерді жасақтаймыз. Одан бөлек, мемлекеттік күзет 
қызметі,  шекара қызметі, ұлттық ұлан және төтенше-жағдайлар министрлігінің 
әскери бөлімдеріне де жас сарбаз жөнелту жоспарланып отыр. 

Өткен жылы  көктемгі шақырылымда Алматы облысынан 1500 астам жас 
сарбаз әскер қатарына шақырылған болатын.  Биылғы жоспар да сол меже-
де. Бүгінде Шекара қызметіне 130-дан астам жас әскер қатарына аттанды. 

ҚР заңдарына сәйкес, 6 айдан кейін әскери қыземет өткеруге ниет 
білдірген жас сарбаздар, келісімшарт арқылы сол әскери бөлімде қалуына 
мүмкіндік бар. Жергілікті әскери басқару органдарымен яғни, военкомат 
жеке құрамымен әскери оқу орындарына түсуге үгіт-насихат жұмыстары 
жиі жүргізіліп тұрады. Алматы облысының орта және арнаулы-орта оқу 
мекемелерінде, сонымен қатар, адамдар көп жиналатын орындарда (сау-
да үйлер, базарлар, саябақтар және т.б.) біздің әскери қызметкерлер мен 
қызметшілер сабақтар өткізіп, өздерінің арнайы даярлаған  бейнебаянда-
рын көресетеді. 

Елімізде әскери оқу орындарына түсуге ниет білдірушелер қатары аз 
емес. Бүгінде әскери мамандар даярлайтын орта және жоғары арнаулы 
әскери білім беретін оқу орындары бар. Олардың негізгі міндеттері Қарулы 
Күштерімізге қажетті командирлер, тәрбиешілер мен әлеуметтік құқық сала-
сы, техниканы қамтамасыз ету, тылдық қамтамасыз ету, Әуе қорғанысына 
қарсы, мотоатқыш әскерлері, ұшқыштарды даярлау және тағы басқада ма-
мандарды дайындау. ҚР ҚМ қарасты 3 әскери оқу орыны бар. 

  Жақында  әскерге шақыру бойынша, Алматы облысы өңірлік коммуни-
кациялар қызметі алаңында азаматтарды мерзімді әскери қызметке шақыру 
тәртібі туралы брифинг өтті.

Баспасөз мәслихатына Алматы облысы Қорғаныс істері департаменті 
шақыру басқармасыны бастығының Дулат Ақышев және Қонаев қаласының 
қорғаныс істері жөніндегі басқармасының бастығы Қанат Джексенбаев , 
сондай-ақ Қонаев гарнизонының 58012 әскери бөлімінің Тәртіп және идеа-
логия жұмыстары жөніндегі орынбасары Дастан Каримов қатысты.

«Өңірімізде 18 бен 27 жас аралығындағы 1 580-нен астам жігіт мерзімді 
әскери қызметке шақырылады. Оның ішінде 750-ден астам әскерге 
шақырылушы Қорғаныс министрлігінің әскери бөлімдерінде, қалған 830-
дан астамы Ұлттық ұланның, ҰҚК Мемлекеттік күзет қызметінің және Шека-
ра қызметінің әскери бөлімдерінде қызмет өткеретін болады» - деді Дулат 
Ақышев.

Әскер жасындағы ер азаматтарға  дербес шақырту қағазы жолдана-
ды. Құжат олардың тұрғылықты мекенжайына немесе жұмыс орындарына 
жеткізілетін болады. Бұл ретте осы процесті автоматтандыру көзделген. 
Сәйкесінше, болашақ сарбаздарға  1414 Бірыңғай байланыс орталығы 
арқылы SMS-хабарлама жіберіледі.

Айта кетейік, жылына 2 рет көктемгі және күзгі әскерге шақыру науқаны 
жүргізіледі. Көктемгі 1-наурыздан 31 маусымға дейін, ал, күзгі шақырту 15 
қыркүйектен 31 желтоқсанға дейін жалғасады.

                                     
  Аида ҚОЖМАМБЕТОВА

18 қыркүйек күні, Алматы 
қаласының әкімі Ерболат Досаев 
алдағы қысқы жылыту маусымына 
дайындық бойынша штабтың кезекті 
кеңесін өткізді.

Қала басшысына энерге-
тика және сумен жабдықтау 
басқармасының, «Алматы жылу 
желілері» ЖШС, «Алматыжылуком-
мунэнерго» ЖШС, «Алматы Су» 
МКК, «Алматы электр станцияла-
ры» АҚ, «Алатау Жарық компания-
сы» АҚ «ҚазТрансГазаймақ» АҚ 
және т. б. басшылары жөндеу және 
дайындық жұмыстарының аралық 
қорытындылары туралы баяндады.

Кеңес барысында бейінді ведом-
стволар атап өткендей, Алматының 

жылу энергетикалық кешені мен 
инженерлік желілерінің қыс мезгіліне 
жалпы дайындығы бүгінде 95%-ды 
құрайды. Барлық жұмыстар кесте 
бойынша жүруде.

Алматыдағы қала 
шаруашылығының алдағы күзгі-
қысқы кезеңге толық дайындығы 
ағымдағы жылдың 1 қазанына дейін 
қамтамасыз етіледі.

Осы жылдың жылуаралық 
кезеңінде Алматыда 17,7 км жылу-
мен жабдықтау, 120 км электрмен 
жабдықтау, 43 км сумен жабдықтау, 
29 км газбен жабдықтау желілері 
қайта жаңартылып, жөнделуде.

Дайындық жұмыстары «Ал-
маты электр станциялары» АҚ 
объектілерінде де жүргізілуде 
(ЖЭО-1, ЖЭО-2, Каскад ГЭС, Батыс 
жылу кешені): жылыту маусымының 
үздіксіз өтуі үшін энергетикалық ге-
нерациялайтын жабдыққа (56 бірлік) 
жөндеу жүргізілуде.

Алматы қаласы энергетика және 
сумен жабдықтау басқармасының 
басшысы Талғат Малыбаевтың 
ақпараты бойынша, «қаладағы 
жылу энергетикалық кешеннің жы-
лыту кезеңіне дайындығы аяқталып 
қалды. Бұл ретте жылу желілерінің 
дайындығы 91%-ды, сумен жабдықтау 
– 100%-ды, электр желілерінің 
дайындығы-99%-ды құрайды».

Қысқы кезеңге дайындық 
мәселесі Алматы әкімінің жеке 

бақылауында. Бұған дейін Ербо-
лат Досаев энергетика және сумен 
жабдықтау басқармасына (ЭСЖБ) 
Оңтүстік аудандық қазандыққа 
ерекше назар аудара отырып, жы-
лумен жабдықтау объектілеріндегі 
дайындық жұмыстарының бары-
сын бақылауды тапсырған болатын. 
ЭСЖБ деректеріне сәйкес, аталған 
объектіде аумақты абаттандыру, 
газ құбырларын, түтін мұржаларын 
оқшаулау, мазутты сақтау резер-
вуарларына қоршау жұмыстары 
жүргізілуде. Бүгінгі таңда нысанның 
дайындығы 93%-ды құрайды. Рекон-
струкция аяқталғаннан кейін қазандық 
200 мыңнан астам тұтынушыны жы-
лумен қамтамасыз етеді, оның ішінде  

Бостандық ауданындағы  салынып 
жатқан тұрғын үй кешендері бар.

Алматының тұрғын үй қорының 
дайындығы бекітілген кестеге 
сәйкес, бүгінгі таңда 96% -ды, білім 
беру нысандарының – 98%-ды, 
денсаулық сақтау нысандарының-
98% - ды құрайды.

«Жылыту маусымына толық 
дайындықты қамтамасыз ету – қала 
үшін маңызды міндеттердің бірі. 
Қалған жұмыстарды 1 қазанға дейін 
аяқтау керек. Гагарин көшесі жол жүру 
үшін ашылды. Қала тұрғындарының 
жүріп-тұруына ыңғайлы болу үшін 
Қажымұқан көшесіндегі құрылыс 
– монтаж жұмыстарын тез арада 
бітірген жөн», - деді Ерболат Доса-
ев және энергетика, білім,денсаулық 
сақтау басқармаларына, сондай-ақ 
аудан әкімдіктеріне осы мәселелерді  
жіті бақылауды тапсырды.

Қандай жұмыстар орындалды. 
Жылу желілері жылыту маусымы-
на 91%, сумен жабдықтау – 100%, 
электр желілері – 99% дайын. 
Тұрғын үй қоры 96% – ға, білім беру 
нысандары 98% – ға, Денсаулық 
сақтау нысандары 98% – ға дай-
ын. Сондай-ақ, жылу беру кезеңіне 
дайындық жұмыстары ЖЭО-1, 
ЖЭО-2, Каскад ГЭС, Батыс жылу 
кешенінде жүргізіледі.

Аида ҚОЖМАМБЕТОВА

Алматы  жылыту маусымына  
95 пайыз дайын 

Өткен қыста еліміздің жылу энергетика саласы ауыр 
сынақты бастан өткерді. Жылыту маусымында жүйеде 
көптеген олқылық пен апат болды. Биыл да солай бол-
мас үшін қыстың қамын жазда ойлап, ертерек қамдану 
орынды. Жалпы, бұл салада жылу желілерінің тозуы, 
мамандардың тапшылығы сияқты бірқатар қордаланған 
проблема бар. Ал жаңа жылыту маусымының басталуы-
на небәрі 1 ай уақыт қалды. Осы және басқа да түйткілді 
мәселелер Алматы қаласының әкімінің  отырысында 
көтерілді.  



13

13

www.ahiska-gazeta.com
Қазақстан Республикасы Түрік этномәдени орталығының халықаралық басылымы

ahiska60@mail.ru

22 сентября 2023 № 34Газета «Ахыска» Ahıska Gazetesi

Будет ли Казахстан
 обеспечен хлебом, 

ответил глава Минсельхоза
О последних показателях уборочной кампании и под-

держке сельхозтоваропроизводителей рассказал министр 
сельского хозяйства РК Айдарбек Сапаров на площадке 
СЦК.

6,9 млн га зерновых и зер-
нобобовых культур, или 40% 
от плана, убрали казахстан-
ские фермеры к сегодняшне-
му дню. При средней урожай-
ности 9,5 ц/га намолочено 6,6 
млн тонн зерна.

Глава МСХ напомнил, что 
уборочная площадь сельхоз-
культур в этом году состави-
ла 24 млн га, из них 17,3 млн 
га занимают посевные зерно-
вых.

Министр отметил, что сбор 
урожая начался вовремя, од-

нако свои коррективы внесли продолжительные дожди в основных зерносе-
ющих регионах, что привело к ухудшению качества зерна, его прорастанию, 
высокой влажности и рефакции.

Учитывая неблагоприятные погодные условия, фермеры северных обла-
стей просили оказать им поддержку. По поручению премьер-министра соз-
даны рабочие комиссии для определения масштабов последствий. Выясни-
лось, что на 2,7 млн га (15%) зерно проросло, а урожайность снизилась на 
2,7 ц/га по сравнению с прошлым годом.

Сапаров сообщил о мерах по минимизации последствий проливных дож-
дей. В частности, совместно с министерством энергетики проработан вопрос 
выделения льготного дизтоплива для сушки зерна. При этом цена не будет 
превышать 250 тенге за литр. С 18 сентября начался прием заявок в инфор-
мационной системе.

Общая потребность областей в дизтопливе на сушку составляет 73 ты-
сячи тонн, из них 19 тысяч тонн планируется покрыть за счет имеющегося 
резерва нереализованного топлива.

Кроме того, перепроверена готовность всех хлебоприемных предприятий 
к приемке зерна, дано поручение обеспечить их круглосуточную работу. Аки-
маты взяли на контроль адекватность цен на услуги по сушке, при обнаруже-
нии необоснованного роста тарифов будут приниматься соответствующие 
меры, предупредил министр.

Глава Минсельхоза также сообщил, что холдинг «Байтерек» и филиалы 
«КазАгроФинанс» начнут ускоренно рассматривать заявки фермеров на по-
лучение в лизинг стационарных и мобильных зерносушилок. В случае необ-
ходимости будут увеличены лимиты финансирования на область.

«В связи с низким качеством собираемого урожая остро встанет вопрос 
обеспеченности семенами. Продкорпорация для формирования семенного 
фонда начала экспертизу имеющихся запасов зерна на их пригодность к ис-
пользованию в качестве семян. То зерно, которое будет соответствовать по 
всхожести, чистоте и другим параметрам, будет складироваться отдельно. 
Такое зерно по заявкам областей будет отпускаться фермерам в качестве то-
варного кредита при проведении посевных работ», – отметил глава МСХ.

Наряду с этим Продкорпорация продлевает срок поставки зерна с 1 октя-
бря по 1 ноября текущего года.

Рассмотрен вопрос пролонгации кредитов аграриев в финансовых инсти-
тутах холдинга «Байтерек» и Продкопорации без выставления штрафных 
санкций для сельхозтоваропроизводителей. Это позволит не испортить кре-
дитную историю фермера.

По информации Сапарова, завершаются процедуры выделения денег на 
возмещение ущерба фермерам Жамбылской области. Регион в вегетацион-
ный период пострадал от засухи.

Вместе с тем несмотря на плохие погодные условия по зерновым, ожи-
даемого объема будет достаточно для полного обеспечения страны хлебом, 
мукой и макаронами, заверил министр. Обеспеченность внутреннего рынка 
сохранится также по подсолнечнику, картофелю, овощам, рису и другим со-
циально значимым культурам.

При этом экспортный потенциал в виду снижения урожайности снизится, 
однако объема зерна, который запланирован на экспорт, будет достаточно 
для удержания позиций Казахстана на традиционных экспортных рынках.

Глава МСХ обратился к фермерам, разводящим скота. По его словам, 
фуражного зерна по адекватным ценам в этом году будет достаточно. План 
по заготовке кормов регионы выполняют. В случае дефицита регионы будут 
обеспечены кормами путем переброски из других регионов.

В ведомстве отметили, что в целом для проведения уборочной кампа-
нии в этом году подготовлена вся техника. На поля вышло более 404 тысяч 
тракторов, комбайнов и серпов. Выделено 426 тысяч тонн удешевленного 
дизельного топлива, из них 58 тысяч тонн направлено на кормозаготовку. 
Общая емкость элеваторов в республике составляет 29,9 млн тонн, чего до-
статочно для сохранения урожая.

«Глава государства поручил правительству оказать финансовую и иную не-
обходимую помощь фермерским и крестьянским хозяйствам, занимающимся 
производством зерна. Мы разработали меры поддержки, помогающие снизить 
ущерб от неблагоприятных погодных условий нынешнего года. Министерство 
держит на постоянном контроле ход уборки урожая, в случае возникновения 
проблем они будут оперативно решены», – заверил Сапаров.

Багдат ХАСЕНОВА 
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Урок казахского языкаВ фокусе внимания 
сфера межэтнических 

отношений
В Астане под эгидой АНК состоялась общереспубли-

канская научно-практическая конференция «Состояние и 
перспективы государственной политики в сфере межэтни-
ческих отношений». Организаторами мероприятия высту-
пили Министерство культуры и информации РК и Институт 
прикладных этнополитических исследований.

Конференция была проведена с целью вовлечение научно-экспертного 
сообщества в обсуждение актуальных процессов и трендов в сфере 
межэтнических отношений, а также выработка предложений и реко-

мендаций по дальнейшему укреплению единства нации. Модератором кон-
ференции выступила председатель Научно-экспертного совета АНК, заме-
ститель директора Института прикладных этнополитических исследований 
Айгуль Садвокасова. С приветственным словом для спикеров и участников 
выступил Председатель Комитета по развитию межэтнических отношений 
Министерства культуры и информации РК Галым Шойкин.

Среди спикеров конференции были депутат Сената Парламента РК 
Евгений Больгерт, Генеральный директор Института языкознания имени 
А.Байтурсынова Комитета науки Министерства науки и высшего образования 
РК Анар Фазылжанова, Руководитель Центра китайских и азиатских иссле-
дований международного научного комплекса «Астана» Светлана Кожиро-
ва.  Выступили и иностранные гости конференции - исследователь Институ-
та Центральной Азии при Ханкукском университете иностранных языков Chu 
Young-min (Корея), сотрудник Международной тюркской академии Абульфаз 
Сулейманлы (Турция) и докторант Евразийского национального универси-
тета им. Л.Н. Гумилева Ван Лулу (КНР). В конференции приняли участие: 

региональное научно-экспертное сообщество, члены Научно-экспертного 
совета АНК, ассоциации кафедр АНК «Шаңырақ», эксперты РГУ «Қоғамдық 
келісім», магистранты и докторанты. Всего в онлайн- ZOOM платформе              
участвовали около 150 человек.

В ходе мероприятия отечественными экспертами были обсуждены роль 
государства в укреплении межэтнических отношений и формировании наци-
онального самосознания, а также способы регулирования «языка вражды» в 
интернет пространстве. Международные эксперты, в свою очередь, подели-
лись опытом своих стран в укреплении межэтнических отношений. По итогам 
обсуждения государственной политики в сфере межэтнических отношений, 
участники Конференции приняли резолюцию, отражающую важные аспекты 
формирования успешной этнополитики и интеграции общества. Резолюция 
подчеркивает необходимость совместной работы государства, общественно-
сти и представителей науки по ряду важных направлений для развития госу-
дарственной политики в сфере межэтнических отношений. Среди них разъ-
яснительная работа в регионах по стратегическим направлениям и целевым 
показателям государственной политики в сфере межэтнических отношений, 
расширение форм сотрудничества между этнокультурными объединениями 
и государственными органами, поддержка научно-экспертного сообщества, 
повышение осведомленности о концептах гражданственности, политики 
единства и согласия, популяризация государственного языка, международ-
ное сотрудничество и т.д. Участники конференции отмечают высокую значи-
мость повышения вовлеченности регионального научно-экспертного сообще-
ства для успешной реализации государственной этнополитики и укрепления 
единства нации. Особая роль в этом процессе отведена междисциплинар-
ному взаимодействию в сферах образования и культурно-информационного 
просвещения.

Подготовила Кальбинур ХОШНАЗАРОВА
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Кто построил странную 
огромную башню 

посреди 
японского города 

Необычная башня высо-
той более 180 метров была 
возведена в 70-х годах 
прошлого века в японском 
городе Тондабаяси, кото-
рый находится недалеко от 
Осаки. 

В каком-то смысле она стала мест-
ной достопримечательностью. Эта 
башня в Японии – штаб-квартира 
Церкви Абсолютной Свободы. Орга-
низацию в 1937-м году распускали, а 
через 10 лет она собралась заново 
и с тех пор не закрывалась. У нее 
также есть приверженцы в различ-
ных странах, в том числе Европе и 
Америке, но основные прихожане, 
конечно, японцы. По собственным 
оценкам организации, у нее в мире 
около миллиона последователей. 
Сами обитатели штаб-квартиры на-
зывают ее «Башней мира» с посвя-
щением «всем погибшим во всех во-
йнах за всю историю человечества». 
Говорят, что внутри здания есть по-
мещение, где хранятся в виде микро-
фильмов, сложенных в золотой кон-
тейнер, все известные имена людей, 
погибших в результате конфликтов. 

Башню возвели в 70-х годах про-

шлого века, а ее изгибы - результат 
необычной технологии строитель-
ства, когда на железобетонные кон-
струкции цемент распыляется под 
воздействием давления сжатого воз-
духа, то есть разбрызгивается. 

Периодически здание попадает в 
японские новости, поскольку являет-
ся местом проведения традиционно-
го и довольно масштабного фейер-
верка. 

Происходит это 1 августа, когда 
последователи Церкви Абсолютной 
Свободы празднуют день смерти ее 
основателя. 
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